
VILÁG PROLETÁRJAI, EGYESÜLJETEK!

H a zá n k  fe lsza b a d u lá sá n a k  35. é v fo rd u ló já ró l, á p ri
lis 2-án  e m lé k e z ü n k  m e g  az e g ye tem en . A  d é lu tá n  2 
ó rakor kezd ő d ő  ü n n ep ség  k e re téb e n  K iss  A r th u r  e g ye 
te m i tanár, a p á rtb izo ttsá g  ta g ja  m o n d  beszédet, m a jd  
k itü n te té s e k e t  a d n a k  át, v ég ü l ped ig  az e g ye te m  m ű 
v é sze ti e g yü tte se i lé p n e k  fe l.

Ma úiság a Kmixsihen ?
A Kinizsi utcai kollégium e 

félévi lakógyűlése 1980. már
cius 3-án zajlott le.

A lakógyűlésen ez alkalom
mal részt vettek a kollégium 
dolgozói is, valamint Papp 
Béla, az egyetem főmérnöke. 
Sajnos éppen azok, akiket leg
inkább érintettek a kollégium 
problémái és tervei — a diá
kok — képviseltették magukat 
viszonylag kis számban.

A lakógyűlés napirendi 
pontjai között szerepelt a DB 
múlt félévi beszámolója, a kol
légiumban felmerült gazdasági 
és technikai problémák, a má
sodik félévi program ismerte
tése és jutalmazás.

Bár az elmúlt év során lé
nyeges javulás történ a tech
nikai problémák terén és kor
szerűsítették a kollégium fel
szerelését, még most is elég 
sok vitás kérdés akadt. Ezek 
közül a legfontosabbak — tévé, 
lift — a Közgazdász korábbi 
számában is felmerültek, meg
nyugtató választ azonban a 
lakógyűlésen sem kaptunk. A 
tévé kapcsán például kiderült, 
hogy a kollégiumnak több 
megjavított, működőképes té
vékészüléke van, azonban a 
rossz vételi lehetőségek aka
dályozzák, hogy ezeket üzem
be helyezzék.

A múlt félévben a kollé
giumi vezetés és a DB elsőd
leges célja az volt, hogy a kol
légium minél otthonosabbá 
váljon, ne csak szálláshelye 
legyen a benne lakóknak. En
nek érdekében kezdődött meg 
a klub felújítása. A klubterem 
faliképének elkészítéséhez 
anyagilag a kollégisták is hoz
zájárultak. Az első félév során 
biliárdasztalt vásárolt a kol
légium, amelynek szükséges

ségét néhányan vitatták ugyan, 
de a diákok körében nagyon 
hamar népszerűvé vált a bi
liárdterem.

E félévre tovább bővültek a 
kollégiumi rendezvények lehe
tőségei, ugyanis felszabadult 
eddig a karate klub által hasz
nált kisterem, az állami veze
tés a kollégiumnak adta át ezt 
a helyiséget is. Most már első
sorban a koleszosokon múlik, 
hogyan élnek ezzel a lehető
séggel.

Idén több rendszeres prog
rammal is gazdagodott a kol
légium. Ezek közé tartozik a 
szerdai politikai vitakör, mely
nek témája az újbaloldaliság; 
hétvégén a péntek esti diszkó
ban és szombaton a táncház
ban lehet kikapcsolódást ke
resni.

Az egyéb programok között 
a közeljövőben legkiemelke
dőbb a KEN rongyosbál lesz.

A további kulturális műsor
terv is változatos: sor kerül 
két irodalmi estre, egy panto
mim műsorra, meghívják az 
indiai zenét játszó Calcutta 
együttest, az Astra bábcsopor
tot, valamint a Vízöntő vagy 
Muzsikás együttest: tervezik 
egy country zenei klub bein
dítását is.

A hagyományos „kolesz szü
letésnapot” áprilisban rendezik 
meg. Kosárlabda-, asztalite
nisz- és futballbajnokságra is 
sor kerül majd.

Elég sok lehetőség adott te
hát ahhoz, hogy a kollégium 
ne csak szálláshelyül szolgál
jon. Azonban így is igaz, hogy 
a benne lakók ötletei és na
gyobb érdeklődése tehetik élő
vé ezeket a lehetőségeket

F. A.

K E N ! K E N ! K E N !
Egyetemünk diákjainak éle

tében igen nagy esemény a 
KEN, melynek már látható 
nyomai vannak az egyetem 
falán.

Megkerestem néhány szer
vezőjét eme nagyszabású prog
ramnak, hogy adjanak előze
test a választási „kortes beszé
dekből”.

Simonyi Tamás (V. évf. kül- 
gazd.) a főszervezők egyike:

— A KEN-hez szükséges 
pénz megszerzése körül elég 
sok zűr volt. Sem a kultúrosz- 
tály, sem a KISZ nem tervez
te be a költségvetésébe, ezért 
volt aztán az a bizonyos már
cius 8-i társadalmi munka. 
Végül is ez elmaradt, mivel a 
költségvetési csoport rugal
masságának köszönhetően si
került nyolcezer forintot sze
reznünk.

A szervezéssel kapcsolatban 
azt mondhatom, nem tudtam, 
mire vállalkozom. Azt hittem, 
négy évi tapasztalat elég lesz. 
Az az igazság, hogy azokban 
a dolgokban akadunk fenn, 
amelyekben nemcsak egyete
misták vesznek részt. Sok min
denben másokra vagyunk rá
szorulva, viszont jó néhányan 
csak megígértek valamit, s az
tán nem lett belőle semmi.

A pénteki napnak a tanár
vetélkedő lesz az érdekessége. 
Elég nagy a kockázat, de sze
rencsére nagyon sok tanár 
„veszi a lapot” és hajlandó ve
lünk játszani. Lesz egy válto
zás a rongyosbálon: a Neopri- 
mitív helyett szinte 100 száza
lék, hogy a Gúnya együttes 
fog műsort adni. A szombati 
diákvetélkedő lehetőségeiben 
az utóbbi évek egyik legsike- 
resebbike lehet. Persze talán 
kicsit elfogult vagyok, hiszen 
én is csinálom.

Az ipar kar képviselői a kö
vetkezőket mondták:

— Minden, amit ez a kar 
nyújt, a lehető legjobb lesz. 
Ilyen eddig még nem volt. A 
lektor Kolumbusz, a nagy fel

fedező lett. Üj színt fog hoz
ni az egyetem életébe. Veze
tésével szédületes távlatokat 
nyitunk meg a jövő felé. A 
maga egyszerűségében és nagy- 
szerűségében fogja megnyerni 
a választást.

Megjegyzendő: már most
jelentkezzetek a ColomBUSZ 
utazási irodánál. Mindenkit 
vár a Santa Maria. Minden 
szinten, szinte minden. Nálunk 
mindenki ingyen szavazhat. 
Bárki fölfedezheti Amerikát, 
beutazhatja a világot, de az 
új rektor csak Kolumbusz le
het! ö, az egyedüli, az egyet
len, a csodálatos, a szép, az 
utolérhetetlen!

Az első évfolyam szóvivői 
így vélekedtek:

— A körünkben folytatott 
vitákban a következő megál
lapításokra jutottunk. Pro pri
mo: a nemzetközi helyzet fo
kozódik, ezért magas, erős, ka
lapos férfiakra van szükség. 
Pro secundo: az eddigi „éle
tünk egy nagy habostorta” 
szemléletből át kell térni az 
„életünk a munka” szemléleté
re. Ehhez természetesen ke
mény, magas, erős, kalapos 
férfiakra van szükség. Pro ter- 
tio: a „mindenki oda való, 
ahová tették” véleményünket 
revízió alá vontuk és így most 
bátran kimondjuk:'mindenkit 
oda, ahova a munkás-paraszt, 
s „szerény” értelmiségünk csí
rája, a kicsi gólya akarja. To
vábbá: a progresszív eszmé
ket mindig a fiatalság, a „ki
csiny gólyák” képviselik. A 
nemzetközi helyzetre való te
kintettel rektorjelöltünk erős 
(és férfi). Munkabírása hatal
mas, remekül ultizik, így min
den kontrát csak megnyomni 
tud. Káderlapja tökéletes, ro
kona nincs, legfeljebb meg
jegyzendő, hogy egyenesági le
származottja egyetemünk név
adójának. (Név alapján.)

íme néhány beharangozó. A 
rektorjelölteknek sok sikert, s 
valamennyiünknek igen kelle
mes szórakozást kívánunk.

Madarász

Megnyitó -  rendkívüli érdeklődés mellett
JF«,nőst  « s  e g y e t e m e n

Dr. Palánkai Tibor megnyitja a TDK konferenciát
Fotó: Fáth

Bárkivel fogadnék, hogy 
ennyi ember még soha
sem zsúfolódott be a 301-es te
rembe. Irigylésre méltó hely
zetben volt, akinek egy teljes 
szék jutott és tele voltak az 
ablakfülkék, a lépcsők és a fű
tőtestek is. A rendkívüli ér
deklődés K o m á i Já n o sn a k  
szólt, aki hosszú idő után új
ra eljött a Közgázra az egye
temi Tudományos Diákköri 
konferencia alkalmából.

P a lá n ka i T ib o r  rövid meg
nyitója után kézdte meg elő
adását Kornai János, melyben 
bővebben kifejtette a Közgaz

dasági Szemle egyik 1978-as 
őszi számában megkezdett 
gondolatait.

Az első részben az alapfo
galmak átismétlése után fel
vázolta a vállalati viselkedés 
absztrakt modelljét a kemény, 
a majdnem kemény és a puha 
költségvetési korlátok rendsze
rében. Puha költségvetési kor
látokról beszél akkor, ha a vál
lalat széles körben ármeghatá
rozó, ha az adózás mértéke, 
ideje egyedi alkuk eredménye, 
ha az állam nagyszámú ado
mánnyal segíti a vállalatokat, 
ha a hitelek nagysága, káma-

ta, visszafizetése szintén egye
di alkukon múlik, s ha a vál
lalat folyó nehézségei leküzdé
sére is kaphat pénzt.

Magyarország mai gazdasá
gi rendszere a „majdnem pu
ha” kifejezéssel minősíthető. 
Az ebből a vállalatokra vo
natkozó következményeket rö
viden foglalta össze: garantált, 
a jövedelmezőségtől független 
túlélés, az eredményességtől 
független növekedés, a vállalat 
és az állam közös kockázata a 
működésben, a vállalati keres
let nem függ ahnak jövedel
métől, s a vállalat nem kény
szerül alkalmazkodni az árak
hoz.

Kulcskérdése a gazdaságnak 
a tiszta jövedelem elosztása, a 
vállalatok és az állam között, 
ami Magyarországon köztudot
tan igen nagyarányú. (Például 
az állami támogatások aránya 
a vállalati bruttó nyereséghez 
képest 1968-ban 81 százalék 
volt, s ez 1977-re 93 százalék
ra emelkedett!)

Mindez összefügg azzal, hogy 
az egész rendszer a lokális sta
bilitásra épül, vagyis minden 
apró egysége igyekszik minél 
kedvezőbbnek mutatni magát, 
holott a makroegység eredmé
nyessége nem elemei eredmé
nyességének mechanikus össze
ge. Jellemző a nivellálási tö
rekvés, amely nem tűri a ki
ugró teljesítményeket, s 
amelynek jelszavával a jól 
dolgozók magas jövedelmeit a 
tengődök nyelik el, értelmetle
nül és érdemtelenül. Emellett 
megfigyelhetők favorizálást tö
rekvések is; vannak különle
ges helyzetben levő, egyedi el
bírálás alá eső vállalatok. Eb
ben a rendszerben a 6 8 -ban 
meghirdetett nyereségérdekelt
ség nem érhet el megfelelő 
ösztönző hatást, mert nem be
folyásolja a puha korlátok nyo-

mán kialakult vállalati maga
tartást.

Az eddigiek mind-mind ösz- 
szefüggnek a hiánygazdaság 
tényével, hiszen — bár a ház
tartások kereslete korlátozott 
— a puha korlátok miatt a 
vállalatok kereslete gyakorla
tilag csillapíthatatlan, ezzel 
szemben a kínálatnak a véges 
kapacitások határt szabnak. Ez 
elégséges oka a hiány-újrater
melés szívásos mechanizmusá
nak, ami pedig szorosan ösz- 
szefügg az egyensúlytalanság
gal.

Az előadás sok újat tartal
mazott, s méltán aratott nagy 
sikert. Reméljük, hogy egy kö
vetkező Kornai-előadásra nem 
kell két évet várnunk.

m. g.

Kornai János tartott előadást

A töm egek  m ég jo b b an  kapcso lód janak
b e  az ellenőrzésbe

j C  j ....... . : ....................
Csizmadia ' Ernő rektor, 

Szarvas László az egyetemi 
pb. titkára és Kerékgyártó 
Júlia (II. tanár A) képvisel
te egyetemünk kommunistáit 
a március 8—9-i budapesti 
pártértekezleten. Csizmadia 
Ernőt— akit a pártértekezlet 
kongresszusi küldöttnek is 
megválasztott — kértük meg, 
hogy e jeles eseményről szá
moljon be olvasóinknak.

— Konstruktív és lelkes 
hangulat jellemezte a főváro
si kommunisták értekezletét. 
Jól kifejezésre jutott az az 
alapállás, hogy a kommunis
táknak cselekvőén kell részt 
venni a feladatok megoldásá
ban. Az ideológiai és politikai 
egység egyúttal cselekvési 
egység is a pártban.

Sokan foglalkoztak, érthető 
módon, gazdasági helyezetünk- 
kel. Németh Károly egyik fi
gyelemreméltó megállapítása 
volt, hogy ha nem változtak 
volna meg a külső körülmé
nyek, akkor is sok tenni
valónk lenne. Ugyancsak az 
MSZMP PB tagja, a KB tit
kára fogalmazta meg azt a 
gondolatot, amit tulajdonkép
pen az ipar kari párttaggyű
lésen és az egyetemi pártér
tekezleten mi is kiemeltünk. 
„ H atározo ttan  szem b e  kell 
szá lln u n k  a tév e s  n é ze te kk e l,  
k ö z tü k  a z o lya n  felfogássa l: 
a m ik o r  k ö n n ye b b  v o lt a h e ly 
ze t, a k k o r  te re t e n g e d h e ttü n k  
á z e szm ecserén ek , m o s t v i 
szo n t, m e r t n e h ezeb b e k  a v i 
szo n yo k , v ita  n é lk ü l k e ll in 
té zke d n i. Igen, in té zk e d n i  
m in d ig  kell, de ha e z t n em  
tá m a sz tja  alá a közösség , a 
k o lle k tív a  bölcsessége, a kko r  
n e m  lesz fo g ana tja . Ha teret

e n g ed n é n k  a z  i ly e n  n é ze te k 
n ek , c so rb á t s z e n v e d n e  r e n d 
s ze rü n k  lén yeg i vonása , e l
apadna  e rő n k  e g y ik  fon tos, 
se m m i m ássa l sem  p ó to lha tó  
forrása . A  párt, az ország, a 
n é p  e lő tt á lló  fe la d a to k  m eg -

oldása e lk é p ze lh e te tle n  a  tö 
m e g e k  — az e d d ig ie k n é l is 
szé le seb b  kö rű  — bevonása  
n é lk ü l a  k ö zü g y ek b e , m in d e 
n ü tt, ahol lehetséges, a d ö n 
tésb e  és a z  e llen ő rzésb e . A  
tá rsa d a lm i te v é k e n y sé g  m in 
d en  te rü le té n  és s z in tjé n , a 
v eze té s  m u n k á já t  m ég  jo b b a n  
alá ke ll ren d e ln i a tö m eg ek  
e lle n ő rzé sé n ek .”

Szóba került a pártértakez- 
leten kulturális és társadalmi 
életünk valamennyi fontosabb 
eredménye és allergikus pont
ja. Szó volt a szocialista élet
módról. Többen is beszéltek 
a csúszópénzről, a súlycsonkí
tásról, az anyagiasságról. 
Megállapították a küldöttek, 
hogy nem lehet eltűrni az e 
téren jelentkező anomáliákat.

Minden tekintetben sokat 
várunk a párttagoktól, hang
súlyozva a személyes példa- 
mutatás jelentőségét, fontos
ságát. Különösen fontos taná
raink példamutatása a hall
gatók nevelésében.

Nagy szeretettel foglalkozott 
a pártértekezlet az ifjúsággal. 
F elelő sség e t k e ll  é re zn ü n k  az 
ifjú sá g ért, b iza lo m m a l ke ll  
le n n i irá n tu k , s e ze n  i t t  az 
e g y e te m e n  is é rd em es e lg o n 
d o lko d n i. A z  ifjú sá g n a k  le 
g y e n  önállósága, a rá ju k  ta r 
to zó  k é rd ése k b en , k e z d e m é 
n y ezh essen e k , és n e  m i fe ln ő t
te k  a k a r ju n k  m in d e n t m e g 
m o n d a n i, ho g y  m it  c s in á lja 
nak. Főleg seg ítség e t ke ll 
n y ú jta n u n k  m u n k á ju k h o z , k e z 
d e m é n y e zé se ik h e z .

Végül engedjenek meg még 
egy' megjegyzést. A lapokban 
olyan kurta híradások jelen
tek meg a pártértekezletről, 
amelyek csak részben és tö
redékesen közölték, adták 
vissza az ott történteket, a 
hangulatot, a hozzászólásokat. 
Például a budapesti pártbi

zottság lapjában, az Esti Hír
lapban nem közölték teljes 
terjedelmében Méhes Lajos
nak a budapesti pb. első tit
kárának beszédét és zárszavát. 
A felszólalásokból túlnyomó- 
részt sztereotip mondatok ke
rültek be az újságokba. Ezzel 
kapcsolatban hadd jegyezzem 
meg: én amellett vagyok, 
hogy a mi helyi lapunkban, a 
Közgazdászban minél színe
sebb írásokban megjelenjen 
mindaz, ami az egyetemen 
történik, s amit a szerkesztő
ség is szükségesnek tart.

A pártértékezlet megválasz
totta a budapesti pártbizott
ság tagjait. Örömmel közölhe
tem, hogy ebbe  a fo n to s  p o li
tik a i te s tü le tb e  b e k e rü lt h a ll
g a tó n k , K eré kg y á r tó  J ú lia  is, 
a k i  h ú sz  é v é v e l a pb. leg fia 
ta la b b  tag ja . B. L.

FIN-program
Idén a forradalmi ifjúsági 

napok rendezvényei központi 
és helyi programokból állnak 
össze.

Március 10—15. között zaj
lottak le a tudományos diák
köri előadások.

A szakkollégiumban már
cius 14-én ta-tottak megemlé
kezést 1848-ról.

Március 15-én az egyetem 
fiatalsága részt vett a hagyo
mányos központi ünnepségen.

Március 19—81. között a po
litikai könyvnapok keretében 
kedvezményes könyvvásárra 
kerül sor az egyetemen.

Üde színfoltja lesz egyete

münknek az idén hatodik al
kalommal megrendezendő 
KEN (március 20—22).

Ebben az évben a március 
21-1 központi ünnepséget Sal
gótarjánban tartják, de az 
egyetemen is megemlékezünk 
a Tanácsköztársaság 61. évfor
dulójáról.

Április 2 -án egyetemi ün
nepség lesz, ám a diákok 4-én 
is kivonulnak a felvonulási 
térre, ahol a díszszemle után 
ifjúsági nagygyűlésen vesznek 
részt.

A FIN eseménysorozata a 
kari politikai táborokkal zá
rul április 3—12. között.



1919. március 21.

MINDENKIHEZ!
A Budapesti Gyűjtőfogházban ahol Kun Béla és a KMP 

vezérkara 1919 február köziepe óta, mint politikai fo
goly tartózkodott, pezsgett az élet. A politikai foglyok stá
tusza akkoriban egészen más volt. A számukra kijelölt épü
letben a cellaajtók egész nap nyitva álltak, a le tar tózta. tol
tak szabadon érintkeztek, nemcsak egymással, ám a külvi
lággá! is. Ezt a lehetőséget ki is használták a fiatal párt ve
zetői. A Gyűj tőfogházból irányították március 13-án a buda
pesti pártértekezűetet is. A küldöttek állandóan jöttek, men
tek. Március 16-án és 17-én Kun Béla három munkatársá
val a pesti gyárak bizalmijaival tárgyalt. Többek között 
szóba került egy március 23-ón tartandó tömegtüntetés szer
vezése is. A KMP vezetősége nem tervezett fegyveres ak
ciót. Nem történt intézkedés sem a minisztériumok, sem 
más középületek elleni támadás előkészítésére. A KMP 
mindössze presztízsgyőaelemre számított, amellyel nagyobb 
nyomást gyakorolhatott a kormányra. Hogy a hatalomátvé
tel miilyen közel van, azt senki sem sejtette. Ehhez egy vá-, 
ratl'an, minden korábbi számítást áthúzó eseménynek kel
lett bekövetkezni.

Március 20-én délelőtt- az antant hatalmak magyarorszá
gi képviselője Vyx francia alezredes, a párizsi békekonfe
rencia nevében jegyzéket nyújtott át a magyar kormánynak. 
Ennek értelmében Magyarország területe tovább zsugorodott. 
Az új országhatárt Debrecen, Dévaványa, Gyomé, Orosháza, 
Hódmezővásárhely, Szeged, vonal jelentette volna. Károlyi a 
jegyzék átvétele után hamarosan közölte Vyx-szel a feltéte
lek teljesíthetetlenségét. Ezzel az egész magyar nép vélemé
nyét fejezte ki. A nemzet álláspontját Károlyi március 2-án 
Sziat.máron mondott beszédé foglalja össze a legjobban, „ért
se meg a világ”, hogyha a párizsi békekonferencia a wilso- 
ni elvek, a népek önrendelkezési joga és a megegyezéses bé
ke ellen és Magyarország »feldarabolása mellett döntene, ak
kor mi a végszükség esetében még fegyverrel is fölszabadít
juk ezt az országot.” Ez a fegyveres erő azonban csak egy 
olyan kormányzatnak állhatott rendelkezésére, amelyet a 
dolgozók tömegei támogatnak, tehát az ő érdekeit szolgálja. 
A Károlyi kormány ekkor már nem rendelkezett tömegbá
zissal. A Vyx jegyzékkel a népkormány Olaszországgal, Va
tikánnal, Ausztriával folytatott tárgyalásainak eredményei is 
szertefoszlottak. Károlyi tehát nemcsak bel-, hanem külpo
litikailag is elszigetelődött, A Minisztertanács úgy határo

zott, hogy a kormány lemond és helyükbe egy szociálde
mokrata kabinet lép.

Az MSZDP március 21-4 kibővített ü’ésén vitatták meg 
az új helyzetet. Ezen az ülésen született a jobboldali szo
ciáldemokraták számára a szomorú felismerés, miszerint a 
frissen megszerzett hatalom csak egy koalíciós kormány lét
rehozásával, vagyis a KMP egyesülésével lehet tartós. A 
párt túlnyomó része — még Böhm is, aki egy hónappal ez
előtt még döntő szerepet játszott a kommunisták letartózta
tásában —, a hadsereg és a munkásság hangulatát ismerve 
a pártgyűlés mellé állt. Ezzel a jobbszámy Garami és Peidl 
elvesztették a játszmát. Ilyen előzmények után március 
21-én délben egy órakor a szociáldemokrata párt immár hi
vatalos küldöttsége elindult a Gyűjtőfogházfoa, hogy az ott 
fogv-a tartott kommunistákkal tárgyaljon. Amikor Landler 
megjelent az egyik cellában, Kun éppen cikket diktált. 
Landler röviden ismertette a kialakult kül- és belpolitikai 
helyzetet és közölte, hogy az MSZDP kész a kommunista 
platform alapján egyesülni a KMP-vél, hogy átvegyék a ha
talmat és kikiáltsák a proletárdiktatúrát. így három órakor 
a szociáldemokrata küldöttség eredményes tárgyalás után el
hagyta a Gyűjtőfogházat. A kommunista vezetők még fog
lyok voltak. Délután megtartotta ülését a kormány Minisz
tertanácsa. A szociáldemokrata miniszterek i smartették a 
kormánnyal az MKP és az MSZDP egyesülését és egyben 
kérték a bebörtönzött kommunisták azonnali szabadon bocsá
tását. A kérés teljesítését az 'igazságügyminiszter Juhász 
Nagy Sándor ellenezte: Ő nem engedi ki a kommunistákat, 
engedje szabadon őket az új kormány. A Minisztertanács 
végül is úgy döntött, hogy utasítja a főügyészt a szabadláb
ra helyezés elrendelésére. A főügyész valósággal fellélegzett 
az utasítás hallatára.

A Gyűjtőfogház előtt addigra már hatalmas tömeg gyűlt 
össze, Kun és társai kiszabadítására készen. Nyolc órakor a. 
szociáldemokrata párt titkárságára megérkeztek a frissen 
szabadult kommunista vezetők. Megalakult az új kormány: A 
forradalmi kormányzó tanács; amelynek elnöke Garbai Sán
dor lett, a kommunisták közül Kun Béla a külügyi népbiz
tosság élére került, Vántus Károly pedig a földművelésügyi 
népbiztosságot irányító direktórium tagja lett. Minden nép
biztos mellé kinevezetek két népbiztos-helyettest. Egy szo
ciáldemokratát és egy kommunistát. Később a népbiztos-he
lyetteseket népbiztosokká nevezték ki. Még aznap késő este 
kiáltvány született, amely 22-én reggel már a Vörös Űjság 
címoldalán vollt. „Mindenkihez! Magyarország proletánsága a 
mai nappal a maga kezébe vesz minden hatalmat.”

STARK TAMÁS

EGY HÉT AZ NSZK-BAN

AlESEC-útra — tiszta Sappal
Amikor a múlt héten az 

egyik könyvtárosunknál az 
iránt érdeklődtem, milyen iro
dalmakat tudna ajánlani a 
magyar—nyugatnémet gazda
sági kapcsolatokról, ijedten 
nézett rám: mint kiderült, két 
hét alatt legalább hatvanan 
fordultak ilyen kérdéssel hoz
zájuk. Az ok pedig, hogy mi
közben — lapunk hasábjain is
— dúl a vita az AIESEC nyá-, 
ri gyakorlatai körül, addig há
rom héttel ezelőtt egy új 
AIESEC-pályázati felhívás bor
zolta fel a kedélyállapotokat. 
Igaz, ez most jó értelemben, a 
felajzott érdeklődés, remény
kedés, és — versengés jegyé
ben.

★
Az előzmény még a nyárig 

nyúlik vissza — ekkor szüle
tett megállapodás a nálunk 
tartózkodó nyugatnémet
AIESEC-esekkel a\ mostani 
„csereszemináriumról”. Lénye
ge, hogy egy hétre német, il
letve magyar diákok látogat
nak el egymás egyetemeire, 
vagyis a Közgázra, illetve a 
karlsruhei Közgazdaságtu
domány Egyetemre. A hozzánk 
érkező csoport elsősorban a 
magyar bank- és pénzügyi 
rendszer sajátosságaival fog 
megismerkedni — a mieink a 
nyugatnémet gazdaság főbb 
jellemzőibe nyernek majd be
tekintést. 1

Az akció szakmai haszna vi
tathatatlan, érthető, ha nagy 
volt az érdeklődés a kijutást 
illetően.

Az szervezők — egy kicsit 
válaszul is az utóbbi időben 
AIESEC-et ért rengeteg (jogos 
vagy jogtalan) vádaskodásra
— igyekeztek minden tekin
tetben nyílttá tenni a ver
senyt és egyértelmű, objektív 
tényezőkhöz kötni a szeminá
riumon való részvételt. Pályá
zatot írtak ki, amelyre bárki 
(AIESEC múlt nélkül is) be
nevezhetett. A feltétel egy két
hetes határidő alatt elkészí
tendő tízoldalas angol nyelvű 
dolgozat volt a magyar—NSZK 
gazdasági kapcsolatokról, amit 
aztán még egy szóbeli is kö
vetett. Elmondhatjuk tehát, 
hogy bárki tiszta lappal indul
hatott (függetlenül szaktól, 
vagy évfolyamtól), csak azt 
kellett bebizonyítania, hogy 
ért a témához, és tud angolul.

•k
Meglehet, a két hét során 

„legalább hatvanan” érdek
lődtek irodalom után, de vé
gül is csak 29 dolgozat érke
zett (ebből egyet ketten írtak, 
tehát összesen 30 ember), ami
— tekintve, hogy csak 14 ki
utazónak volt hely — még 
mindig igen sok volt. Mint 
Salgó István, a bíráló bizott
ság elnöke elmondta, a dolgo- 
*atok kijavítására az oktatói

KISZ-szervezet egyes fiatal ta
nárai vállalkoztak, de még itt 
is számtalan dolgot figyelembe 
vettek, például azt is, hogy 
adott szakos tanárok csak más 
szakos hallgatók írásait javít
sák.

— Végül Is öt embert nem 
hívtunk be a szóbelire — 
mondja Salgó István — azért, 
mert olyan alacsony volt a 
pontszámúk, hogy úgysem ke
rülhettek volna be a csoport
ba.

Ebből mindjárt az Is ki
derül, hogy a dolgozat adta az 
elbírálás döntő súlyát. Az an
gol nyelvtudás legfeljebb csak 
kizáró ok lehetett volna, de 
pusztán a jó angol tudás még 
kevés volt ahhoz, hogy beke
rüljön valaki a „14-be”. A 
döntő többséget illetően már 
e dolgozatok alapján kialakult 
egy előzetes rangsor, ami sze
rint három csoportra oszlott 
a  társaság: az „erősek”, a „kö
zepesek”, és a „gyengék” me
zőnyére. A szóbelinek mind
össze annyi volt a funkciója, 
hogy ezt a rangsort megerő
sítse (akadt, akinél ez sem kö-

vetKezett De:;, illetve, nogy a
vitások esetében (ezek főleg a 
„közepesek” voltak) döntésre 
vigyék a dolgot.

A szóbeli természetesen an
golul zajlott, és a feltett kér
dések a dolgozathoz kapcso
lódtak. A bizottság alapossá
gára jellemző, (Salgó István a 
külgazd, tanszékről, Siptár Pé
ter a Nyelvi Intézetből és 
Bauer András a piackutató 
tanszékről voltak a szóbelizte- 
tők), hogy a végső értékelés
nél négy vitás esetben is új
ra behívták a jelöltet (nem 
kis rémületet okozva a kinn 
várakozóknak), hogy nyugodt 
lelkiismerettel hozzák meg az 
„ítéletet”.

★
A 14 név végül is megszüle

tett. Persze, mint minden ver
senyen, itt is vannak győzte
sek és vesztesek és nyilván az 
utóbbiak között akad, aki a 
kimaradás miatt rossz érzés
sel távozott. „De afelől leg
alább nyugodtak lehetünk — 
jegyezte meg. Salgó István —, 
hogy az ő sértődésük is a le
hetőségek szerint objektív el-

w m .

Fotó: Simonyi Tamás

bírálás következménye csu
pán.”

Az akciót persze még így is 
érték támadások.

Az egyik kifogás megint a 
kétszeri kiutazás kérdését em 
legeti. Holott nyilvánvaló, hogy 
itt eltérő súlyú dolgokról van 
szó. A nyári gyakorlatok leg
alább egy, de van hogy két 
hónapig tartanak, míg a „cse
reszeminárium” csupán egy 
hétig. Ha rnereven ragaszkod
nának a „csak egyszeri út” 
tilalmához, nyilván senki 
sem jelentkezne a csere- 
útra, hiszen így egy hét 
szeminárium miatt elesne 
a hosszabb gyakorlat le 
hetőségétől és viszont: aki 
már volt gyakorlaton, nem je 
lentkezhetne csereszeminá
riumra is. Emellett — konk
rétan a mostani akció idején
— ilyen tilalom nem is léte
zett, sőt, a KISZ-bizottság 
legutóbbi határozatával egyet
értésben zajlott minden, amely 
annak idején jóváhagyta 
kétszeri kiutazások lehetőségét 
(így a dolog „jogilag” is rend
ben van).

A másik érv az angol nyelv 
jogosságát vonja kétségbe, lé
vén, hogy az NSZK-ba lesz az 
ú t  Mint a szervezők elmond
ták, kifejezetten a németek 
kérték az angolt, egyrészt mert 
ez az AIESEC hivatalos nyel
ve, másrészt mert ez nekik is 
jó alkalom a nyelv gyakorlásá
ra. Az itthoniaknak pedig jól 
jött ez a feltétel, mert az 
AIESEC-kapcsolatok zöme 
amúgy is elsősorban német 
nyelvterületre koncentrálódik 
(Ausztria, Svájc, NSZK), most 
viszont az angolosaink is ki 
utazási lehetőséghez juthat
tak. Mindenesetre egy biztos: 
ez a kifogás megkérdőjelezheti 
az előzetes megállapodás he
lyességét, de a konkrét kivá
lasztás tisztaságát aligha. A 
szervezők ezúton is szeretné
nek köszönetét mondani az 
elbírálásban résztvevő taná
roknak a segítségért, valamint 
a Nemzeti Bank illetékeseinek
— mindenek előtt Bácskai Ta
másnak — a rugalmas és se
gítőkész támogatásért.

*  ★Es meg valami.
Elgondolkodtató, hogy ak

kor, amikor — állítólag — az 
egyetemen teljes a közöny, 
(különösen szakmai téren!), 
akkor két hét alatt 30 ember 
képes volt leakasztani egy át
lag 10 oldalas angol nyelvű 
dolgozatot. Ráadásul a bírá
lók szerint minden dolgozat 
igen színvonalas volt, még a 
„leggyengébbek” is jónak ér
tékelhetők.

Lehet, hogy a mindennapi 
oktatásban is valamivel haté
konyabb ösztönzőkre volna 
szükség?... Fóris György

„H ázasság céljábólÍC
Diplomás magány

„Férfi és nő — hogyan érthetnék meg egymást, hisz mind 
a kettő mást akar: a férfi nőt, a nő fé r fit...” (Karinthy Fri
gyes: Capillária).

★
Tavaly végzett a bölcsészkaron egy lány, akiről barátom 

bizalmasan mesélte: otthonról annak idején azzal az útrava- 
lóval bocsátották az egyetemre, hogy a diploma mellé férjet is 
szerezzen az öt év alatt. Barátom szavahihető ember, bár né
ha szeret füllenteni. Ez esetben azonban akár igaz a történet, 
akár nem, feltétlenül figyelemre méltó. S végül is miért ne 
lehetne igaz az előrelátó szülők és a — hirdetésekben még 
„reprezentatív megjelenésűnek” is titulálható — fiatal értel
miségi lány esete.

Külkereskedelmi vállalatnál dolgozó barátnőm panaszko
dott a múltkoriban, hogy képtelenség partnert találni a mun
kahelyen (olyat aki valamelyest elviselhető, s még szabad is), 
a napi nyolc óra munka után pedig már se kedve, se ereje a 
partnervadászathoz. Ha valaki az egyetemen, főiskolán nem 
talál biztos társra, később már nehéz dolga lesz. Érdemes kül
kereskedelmi vállalatok diszkójában szétnézni; csinos lányok 
sora várja az érdeklődőket — legalábbis így állítják néhá
nyon.

Fura mosollyal a szemében újságolta barátom pályakez
désének egyik epizódját. Friss diplomásként került az egyik 
neves fővárosi gimnázium tanári karába, ahol is az idősebb 
kollégák, belépése pillanatától azon mesterkedtek, hogy össze
boronálják őt a már egy éve ott tanító fiatal biológiatanár
nővel. Barátom erről hallani sem akart, lévén nem kimon
dottan híve a poligámiának.

Vidéki orvosnő írja az egyik újságban, hogy falun a dip
lomás nőket nem tekintik nőnek, kizárólag úgy tisztelik őket, 
mint a tanítónő, a gyógyszerésznő, a doktornő. Mint nők,, szó
ba sem jönnek.

— Nem folytatom tovább, mert úgy gondolom számtalan 
példával tudná mindenki a saját környezetéből is illusztrálni 
azt a jelenséget, hogy diplomás nők között sok a magányos, a 
hajadon.

De vajon miért? Ez már érdekesebb lehet. S talán még 
érdekesebb, ha azt a kérdést is feltesszük, hogy vajon csak a 
nők között?

„A nők többsége — legalább 90 százaléka — férjet ke
res és nem szex-partnert; diplomával vagy anélkül, de hozzá
illő társat” — olvasom egy ßzvegyasszonynak az egyik újság
hoz írt levelében. A megállapítás első részével nagyjából egyet 
is lehet érteni, valószínű, hogy így igaz. A második fele azon
ban, úgy vélem, differenciáltabban jelentkezik. A diplomá
val rendelkező nők „válogatósak”, nemigen elégednek meg 
akárcsak egy érettségizett fiúval. Nem is biztos, hogy az eset
leg valós szellemi színvonalkülönbség miatt. (Persze alkalma
sint ezért is.) Sokszor csak a konvenciók, az előítéletek miatt. 
„Mit szól majd a falu, mit szólnak a többiek?” A fiúknál 
jobban elmegy a nem diplomás feleség, bár nem mindenütt. 
Kivételek mindig akadnak. A fő kérdés: milyenek az igények.

A Műszaki Egyetem 400 elsőéves hallgatója körében vég
zett pszichoszexuális felmérés (amelyet Schéda Vilmos mély
interjú formájában készített) azt mutatja, hogy a lányok kap
csolataiban a döntő az érzelmi igény, a szerelem (57 százalé
kában), míg 30 százalékuk keres szellemi partnert (azt mond
ják: „értelmes legyen a srác”). A fiúk kapcsolataiban is az 
érzelmi igény a döntő (78 százalékuknál), ez azonban csak ki
sebb részüknél jelent szerelmet, többnyire inkább szimpátiát, 
tetszést, szexuális vonzódást, melynek alanya akár egy-két- 
hetenként is változhat. Fontosnak tartják, hogy „olyan legyen, 
aki mindenkinek tetszik”. (Ezalatt a magas, karcsú, inkább 
sötét hajú, vidám lányokat értették. Most úgy látszik, ez a 
divat. E rendkívül érdekes felmérésnek még egy részét hadd 
emeljem ki: a lányok 58 százaléka nem kezdett még nemi 
életet, részben azért, mert nem talált megfelelő partnert, vagy 
nem volt még szüksége rá, 27 lánynak gátlásai vannak, míg 
11-en csak a házasságon belül óhajtanak nemi életet élni. 
A fiúk 33 százaléka nem kezdte meg a szexuális életet; 11-en 
arra hivatkoztak, hogy nem volt elég erős ösztönigényük, hár
man csak a házasságban akarnak nemi életet élni, heten nem 
érnek rá nőkkel foglalkozni, olyan nagy a tanulásbeli köve
telmény, a többiek pedig nem találtak megfelelő partnert, 
vagy gátlásaik voltak.)

Látható, hogy az igények nemigen esnek egybe. A lányok 
szellemi partnert is keresnek, nemcsak szex-társat, a fiúknál 
nem annyira jellemző ez az óhaj. A fiúk inkább hajlamosak 
a promiszkuitásra, amit a szakemberek a szellemi akceleráció 
elmaradásának tulajdonítanak, ugyanis csak a belső készteté
seik fejlettek, a magasabb lelki érzelmek ezek mögött elma
radtak. A fiúk, ilyen korban, jelentős részben hamar meg
szüntetik a kapcsolatot az érzéki tartalom eltompulása foly
tán. Ez az oka annak — állítják a szakemberek —, hogy a lá
nyok többnyire nem évfolyamtársaik, hanem idősebb, ma
gasabb lelki érzelmekkel rendelkezők közül választják part
nereiket. Ez nagyon szép, de mit csináljon egy végzős lány, 
aki tisztában van azzal is, hogy a munkahelyén már nem 
nagyon fog találni szabad férfit, s egyéb ismerkedési lehető
ség híján végül is pártában marad. Valószínűleg ezek mérle
gelése után kezdődik a párkeresés, amelynek során még bi
zonyos kompromisszumokra is hajlandók a lányok. (Több lány 
állította itt a közgázon, hogy utolsó évben olyan srácoknak is 
hirtelen megnő az ázsiójuk, akikre korábban ügyet sem vetet
tek.) Persze itt is kettőn áll a vásár. Igaz, könnyű Katót tánc
ba vinni —, ha maga is akarja. S a fiúk. nem nagyon ellen
keznek. Emlékszem saját évfolyamomra: micsoda házasodási 
hullám tört ki az utolsó évben; jószerével az egyik házasság- 
kötő teremből a másikba jártam. Szóval a fiúknak is jó ez! 
Lustaságból, kényelemszeretetből? Talán azért, mert nekik 
sem fenékig tejfel a társkeresés egyetem után? A lányok 
szerint nemcsak férjvadászat, de nejvadászat is folyik az 
utolsó évben, ha ez utóbbi kisebb mértékű is.

Szerencsés esetben tehát „révbe” érnek a diploma meg
szerzéséig a kapcsolatok (kérdés' hogy miként válnak be ezek 
a házasságok.) Igen ám, de még így is kimaradnak jó néhá- 
nyan a szórásból (ha történetesen, a fiúk többsége el is kel.) 
Ugyanis meglehetősen aránytalan az egyetemeken, főiskolá
kon a fiú-lány eloszlás. A humán jellegű, emberközpontú 
egyetemekre inkább a lányok mennek, míg a fiúk a termé
szettudományi, technikai, műszaki jellegű pályák iránt ér
deklődnek. S nem könnyű dolog, mondjuk a műegyetemistá
kat összehozni a bölcsészekkel (sok szempontból nem könnyű), 
noha ez lehetne talán egyfajta megoldás a társkeresésben. 
(Egyébként voltak ilyen jellegű próbálkozások, nemcsak e 
két egyetem vonatkozásában, amelyek azonban pusztán pró
bálkozások maradtak.)

Ügy vélem — ha nem is teljes a kép — talán sikerült 
néhány objektiv és szubjektív tényezőt felsorakoztatni a ma
gányosság, a diplomás társtalanság megindoklására. Mind
ezen okok miatt olvashatunk olyan hirdetéseket (nem is ke
veset), amelyekben értelmiségi nők és férfiak ajánlják magu
kat „házasság céljából”. Mert, bár mindenki meg tudja ideo- 
logizálni harmincegynéhány évesen „hajadon”, vagy éppen 
„nőtlen” állapotát, azért előbb-utóbb elismeri mindenki leg
belsőbb vágyát, azt hogy „nem az igazi így”.

Borsi László
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— Nem, mert azt ki lehet 
alakítani!
—  Sikerűit is?
— Igen, azt hiszem.
—  Mihez fogott először?
— Pontosan tájékozódtam 

arról, hogyan áll a nagyvilág
ban a matematikának és mód
szertanának a közgazdaság- 
tudományban való alkalmazá
sa, s milyenek a lehetőségek. 
Ez a kérdés akkoriban rend
kívül elhanyagolt volt, még 
abból adódóan, hogy a hábo
rú után 57—58-dg a matema
tika alkalmazása a közgazda
ságtanban háttérbe szorult. 
Első tennivalónk a jegyzetírás 
volt, ebben nagy hiányosságo
kat tapasztaltam. Ekkor készí
tettem el Krekó Bélával az 
analízis, a valószínűségszáimí- 
tás és a lineáris algebra tan
anyagokat, Az 1959-ben meg
indult tervmatematika szak 
volt az első olyan csoport, 
amely viszonylag magasabb 
szintű matematikai képzést 
kapott. Ennek megindulásá
ban Krekó Béla professzor
nak voltak nagy érdemei.
—  A legégetőbb feladatok elvégzése után bizonyára visszatérhetett a kutatáshoz, eleget tehetett a világ minden tájáról érkező meghívásoknak.
— Igen, kialakult az új tí

pusú oktatás, voltak már má
sok, akik csinálták, és jól csi
nálták, így visszamehettem az 
algebrához, az algebrai struk
túrák vizsgálatához, bár köz
ben sem szakadtam tőle el.

Külföldön széleskörű sze
mélyes kapcsolatom, több tanít
ványom van, néhányan közü
lük már tanszéket is kapták. 
Ezek a külföldi utak a leg
jobbak, hogy az ember dol
gozzon, nincsenek más köte
lezettségek, az ottaniak meg
teremtük a tökéletes feltétele
ket, ez az ő idejükből megy 
el, itthon persze fordítva. 
Emellett oktatok az ilyen utak 
alkalmával végzős hallgatók
ból, gyakornokokból, tanárse
gédeikből álló kis csoportok
nak tartok egy-egy kurzust.
—  Térjünk most vissza a ml egyetemünkre 1 A matematikai képzés egy magasabb szinten vált megvalósíthatóvá a számítástechnikusok és a matematikusok kapcsolatának fejlesztésével, a Matematikai és Számítástudományi Intézet létrehozásával.
— Világszerte egyre erősebb 

az integrálódás a matemati
kai módszerek és a számítás
technika között, ez a folyamat 
azonban még korántsem befe
jezett. Nálunk az egyetemen 
gyakorlatilag azt jelenti, hogy- 
a számítástechnikai apparátus 
bevonul a képzésbe, bár en
nek megvalósítása tömegmé
retekben igen nehéz. Az egye
temnek nincs saját számoló
gépe, a más gépeken szá
munkra biztosított idő- és 
pénzkeret jelenleg kimerül a 
hallgatók fortran programjai
nak lefuttatásával. Hol van 
még akikor a matematikaigé- 
íyes tervgazd. szak és a tél
iméit szintű ipar szak igé
nye, az intézet és a többi tan
szék kutatásairól nem is be
szélve! Ez az oka annak, 
íogy nem fejlődött ki olyan 
gyakorlati oktatás, ami szük
séges volna, pedig a jövő út
ja kétségtelenül ez.
—  A korszerű matematikai kép- :és célja az, hogy a hallgatók a íyakorlatban, jövendő munkahe- yükön alkalmazzák az itt meg- anult módszereket. Ezen a téren yermekcipőben járunk még.
— Igen, de ez nagyon ösz- 

izetett kérdés. A mi intéze- 
ünk feladata a módszertan 
iktatása, de nem az alkalma
sig megtanítása és begyakor- 
ása. Ehhez a jelenleginél sóik
ul jobb együttműködésre 
folna szükség a tanszékek 
főzött. Bizonyos fejlődés 
zért van, hiszen a népgazda- 
ágszervezési, a tervmatema- 
ika, és néhány más sza- 
on végzett fiatalok, akik

különböző tanszékekre 
erűitek, megpróbálnak ten- 
i ennek érdekében. Ked- 
ező jelek látszanak az : 
grár, a pénzügy, az ipargaz- 
aságtan, a statisztika, a szer- . 
ezés és bizonyos mértékig a ; 
iackutató tanszéken is, nem 
“szélve a NGT Intézetről, bár 
lehetőségek teljes kihaszná- i 

isától még távol vagyunk. ; 
Egy másik oldala ennek a i 

érdesnek, hogy a hallgatók ] 
: egyetemre bekerülve, el- 1 
épzelnek valamit a közgaz- j 
ász pályáról, és kialakul 
snnük a tantárgyakkal szem

ben a gyanú, hogy kell-e ez 
egyáltalán, vagy nem. Az_ be
bizonyosodott, hogy a számí
tógépekkel együtt megvásárol
ható standard eljárások szer
te a világban jól használha
tók. Ilyen programokat Ma
gyarországon is alkalmaz
nak már, például a menete 
rendeknél, vagy néhány szál
lítási feladatra. De nagyszerű 
programok vannak viszonylag 
olcsón több más tervezési el
járásra is. Elvileg létezik, 
de alig hajtják végre. 
A vállalat megkapja a szá
mítóközponttól a programot, 
mit, hogyan kell tennie 
az optimális lebonyolításhoz, 
berakják a fiókba és minden 
marad a régiben. Mert senki
ben nem lehet megbízni, hogy 
a részfeladatát időben végre
hajtja. Semmi biztosíték nincs 
arra, hogy egy szállítás be
fut-e időre, vagy sem. És mit 
tehet a megrendelő? Vagy 
várakozik, vagy nem kap 
semmit. Hiányzik az érde
keltség csaknem minden szin
ten.
— Elég szomorú fordulatot vett a beszélgetés. Látszik, hogy mennyi lehetőség van és lehetne az egyetemen megtanulni a korszerű módszereket, de a megvalósítás többnyire elakad.
— össztársadalmi szinten is 

óriási potenciális lehetőségek 
vannak és rendkívül szépek 
az elképzelt modellek. De a 
gyakorlati végrehajtáshoz 
hiányzik a lendítő erő, itt zö
rög a gépezet.
—  Van-e a tanítványai között olyan, akinek mégis sikerült valahol kiharcolni az újat?
— Sokukról, akik a gyakor

latba mentek nem ás tudom, 
hogy most hol dolgoznak, de 
a legtöbben nem maradtak 
meg az első munkahelyükön. 
Akik nagy helyre kerültek, a 
Tervhivatalba, a Tervgazdasá
gi Intézetben, az Országos Ve
zetőképzőbe vagy nagy inté
zetek számítóközpontjaiba, 
azok ott szépen dolgoznak, s 
kezdeti évfolyamok diákjai 
ma már vezető szakemberek, 
kandidátusok. Csakhogy ezek 
a helyek mostanra telítődtek, 
a vállalatok pedig nincsenek 
felkészülve a nagy módszerta
ni tudású közgazdászok foga
dására. Sok helyen nemhogy 
segítséget nem adnak az új 
szakembereknek, de egyenesen 
akadályozzák a munkájukat. 
Ez a középszintű vezetőkön 
múlik. Nem ismerik az újat, 
egy fokkal hátrébb állnak 
szakmailag mint az új szak
emberek. De ez nehezen meg
oldható probléma.

Aztán sok régi diákunk ok
tat most az egyetemen: pl. 
Bugnics Richard, Mikó Gyula, 
Móczár József, Sulyok Pap 
Márta, Zalai Ernő, ők azt hi
szem megtalálták a helyüket 
és elégedettek.
—  Közel húsz éve tanít a közgázon, több mint harmincöt évvel ezelőtt tartotta első óráját az ELTE-n, akkoriban alig volt idősebb, mint a diákjai. Egész eddigi életét egyetemisták között töltötte; mi a professzor úr véleménye, van különbség a mostani és az akkori fiatalok közötti
— Azt lehet mondani, hogy 

bizonyos mértékig mások a 
mostani fiatalok, de világje
lenség az, hogy a diákok 
megváltoztak. Egy holland 
egyetemen ugyanazt olvassák 
a hallgatók fejére, mint mi. 
Ennek gyökere a második vi
lágháború után megindult tö
megképzésben van. A nagy 
tömeg törvényszerűen magá
val hordoz egy sallangot.
—  Jellemző az elvándorlási láz t professzor úr intézetére is?
— Nálunk nincs ilyen gond. 

A jó munkatársak közül egy 
sem ment d közülünk, pedig 
lett volna módja rá az itte
ninél magasabb fizetésért is.

★
Talán ebben az önkéntes 

■öghözkötöttségben, munkatár
ai döntéseiben összegeződik 
egszebben a professzor úr 
•vtizedeket átfogó munkája, 
küzdelme az újért a lassan 
avuló feltételek és a még 
assabban változtatható szak- 
nai-szeliemi mozdíthatatlan- 
ág közepette. Ehhez tesszük 
ni is köszön(t)ő szavainkat, s 
ívánunk jó egészséget a pro- 
esszor úrnak 60. születésnap- 
a alkalmából.

Molnár Gabriella

Kutatás közben -  munka közben
Beszélgetés Szép Jen ő  professzorra l

Rezignált megjegyzések 
az egyetemi TDK-konferenciáról

A KONFERENCIA LEZAJLOTT. Az egyes szekciók 
munkáját értékelték, a díjakat kiosztották. A tényeken utó
lag változtatni nincs hatalmunk, a jövő befolyásolása azon
ban lehetséges. Éppen ezért szükségesnek tartom felhívni a 
figyelmet a konferencia néhány nemkívánatos mozzanatára.

Ezek jobbára a konferencia lebonyolításának menetére, 
a dolgozatok értékelésének mechanizmusára vonatkoznak, 
így egyszerűen adminisztratív intézkedésekkel kiküszöbölhe
tőek. E mellett természetesen jelen vannak az értékelésben, 
a díjak odaítélésében bizonyos — szintén nemkívánatos — 
szubjektív mozzanatok is, amelyeket már nehezebb kikap
csolni.

A konferenciára beadott dolgozatok mindegyike két-két 
opponenshez kerül, akik megteszik egyetértő, illetve bíráló 
megjegyzéseiket, s a rendelkezésükre álló irányelvek alapján 
22 pontot adhatnak. Egy-egy dolgozat ezzel max. 44 pontot 
kaphat. Ezután kerül sor az egyes szekciók üléseire, ahol a 
pályázók négytagú zsűri előtt ismertetik munkáikat, s vá
laszolnak a hallgatóság, illetve a zsűri által feltett kérdések
re, „megvédik” dolgozataikat.' Az ülés végeztével a zsűri 
egy-egy tagja — immár a szekcióban résztvevő összes dol
gozat ismeretében — max. 4 pontot adhat egy-egy munká
ra. Egy dolgozat tehát összesen max. 60 pontot kaphat. A 
pontok egyszerű összegzése után alakul ki a szekciókon be
lüli végső sorrend, a díjak várományosainak listája. _ ^

Hogy mi ebben a nemkívánatos? Nos az, hogy az érté
kelés első fázisában — mivel az egyes opponensek csak a 
nekik kiadott dolgozatokat ismerik, és egyéb szubjektív 
okokból az elbírálás nem egységes, és szükségképpen nem 
az (!) létrejönnek „alul-” és felülértékelt dolgozatok, kiala- 
kul egy előzetes sorrend, ami sok mindent tükröz, csak a 
dolgozatok által képviselt értékek valóságos erőviszonyait 
nem. Van, ahol a dolgozatra az egyes opponensek által 
adott pontok között 5—6 , sőt 10—15 (!!!) pontos differencia 
van tehát a különbség olykor a maximálisan adható pon- 
tok"70—75 százalékára rúg! Valami nincs rendben a ponto- 
zási irányelvek rögzítésével. így létrejött kényszerpályáikon 
elindulnak a dolgozatok, s a konferencián, a tulajdonképpe
ni összemérésben a zsűritagok (vonatkoztassunk el attól a

sajnálatos ténytől, hogy gyakran ők is személyesen érdekel
tek a versenyben egy-egy szakszeminaristájuk révén példá
ul) már egymáshoz való viszonyukban is ismerve a dolgo
zatokat, jószerivel semmit sem tehetnek, feladatuk szükség
képpen formális. Hiszen bármennyire is lázadozik ellene tu
dományos tisztességük, szinte egy-az-egyben rá kell bólinta
niuk, s a nevüket kell adniuk az előzetesen kialakult sor
rendre, az opponensek értékítéleteire, hiszen még együttesen 
is jelentősen kisebb a beleszólásuk a végső sorrendbe, mint 
az opponensek közül akár csak az egyiknek is! Magyarán a 
döntés nem ott születik, ahol az ahhoz szükséges információk 
rendelkezésre állnak. Az „alulértékelt” dolgozatok — bármily 
jelentős értéket képviselnek is valójában — szükségképpen a 
„fölülértékeltek” mögé utasítódnak ebben a kv.ázirangsorban.

AZ IGAZI VESZTESEK azonban azok a hallgatók, akik
nek több hónapos, akár éves, több éves munkáját egyetlen toll
vonással a nullával teszik egyenlővé ebben az ítélkezésben az 
opponensek. Akik gyakran végig sem olvassák a dolgozatokat, 
felületesen átlapozzák, átfutják azokat „lazításképpen”, és nyil
vánvalóvá is teszik ezt, dokumentálhatóan a felületességükből 
és felelőtlenségükből eredő tévedéseikkel, melyeket bárki elol
vashat a kézjeggyel ellátott opponensi vélemények némelyiké
ben.

Mindezekből egyértelműen adódik a következtetés: ezen 
íz egyetemein úgy tűnik nem veszik komolyan a hallgatói tudo
mányos munkát, illetve csak formálisan veszik komolyan! Saj
nos ezt a megállapítást egyéb tapasztalatok is erősítik.

S még egy dolog. Kornai János 1977-ben akadémiai levele
ző taggá választásakor azt írta, hogy az Akadémia által nyúj- 
;ott keretek elég tágak ahhoz, hogy azokba egyaránt belefér
jen a jó munka, s a rossz, a tehetség, s a tehetségtelenség, a 
íiválóság és a szürke középszerűség. Ha ez Igaz az Akadémiá- 
-a, szükségképpen igaz az MKKE TDK-konferenciájára is. Ez 
itóbbi kereteinek azonban mégsem kellene annyira tágnak len- 
íiük, hogy beleférjenek a tudományterületükkel immár hiva- 
ásszerűen foglalkozók dolgozatai (még ha egyetemünkön Is 
cezdték vizsgálódásaikat!). Hogy a diákköri versengésben a 
szellemileg és anyagilag egyaránt intézményesen támogatott 
cutatás eredményeképpen alkotott dolgozat kiszorítsa a talán 
tevésbé jelentős, de valóban „diák-eredményeket”.

MEGALLAPItASAIM nem kozmetikázottak. Mentségem- 
•e szolgáljon, ha nagy fölindultságban is, de őszinte jószándék- 
;ól vezetve vetettem papírra ezeket a sorokat. Én lennék a leg- 
loldogabb, ha állításaimat bárki cáfolni tudná. Amit azonban 
eírtam, azok tények, még ha általánosított formában is. A 
ényekkel pedig nem lehet sem vitatkozni, sem utólag változ
atni. A jövő bebolyásolása azonban módunkban áll.

Szántó Tibor

—  Hogyan kötelezte el magát a matematikával, ezzel a nagy kitartást és tehetséget kívánó tudománnyal?
— A családi környezet nem 

befolyásolta a pályaválasztá
somat. A középiskolában 
vonzódtam a természettu
dományokhoz, matematiká
ból és fizikából részt vet
tem a szakkörökben, és sze
repeltem a háziversenye
ken. Azt sem mondhatnám, 
hogy a tanáraim befolyásoltak, 
magam választottam a pályá
mat. Matematika, fizika tanári 
diplomát szereztem.
— Hogyan maradt el ebből a párosításból a fizika, s mi vonzotta a matematikán belül az algebrához?
— Hamar rájöttem arra, 

hogy a matematikában a fel
tételeket tekintve könnyebben 
lehet önállóan dolgozni. A fi
zika, ami a második világhá
borútól óriási fejlődésnek in
dult, rendkívül eszközigényes, 
így a feltételei kötöttségek 
miatt sokkal nehezebb a fizi
kában érvényesülni Magyar- 
országon, mint egy nagy or
szágban. A matematikában 
sokmindenben az élvonalban 
voltunk, vagy legalább is 
néma maradtunk el attól.

Abban az időben, amikor én 
tanultam, Budapesten a ma
tematikát két 'kiemelkedően 
nagy tudású professzor oktat
ta, Fejér Lipót és Kerékjár
tó Béla. A témaválasztásom 
tőlük mégis függetlenül tör
tént. Azért vonzott az algeb
ra, mert modem terület volt, 
Magyarországon alig volt mű
velője, a fiatalok köziül leg
alábbis senki nem foglalkozott 
vele. Ez az 1938—45 közötti 
időszakra vonatkozik, mert a 
háború után a matematika is 
hatalmas fejlődésnek indult.
—  Miben nyilvánult meg a változás?
— Hát, ezt nem könnyű 

megmondani. Az oka egyrészt

az volt, hogy a 45 utáni évek
ben fogalmazódott meg, hogy 
az egyetemeken a tömegokta
tásira kell átállni. A nagyobb 
mértékű szakemberképzés jó 
elhelyezkedési lehetőséget, 
perspektívát teremtett az ak
kor végző fiataloknak. A há
ború előtt kevés számú egye
tem működött, s egy-egy tan
széket két-három oktató al
kotott. Ekkor azonban gomba
mód szaporodtak az egyete
mek, főiskolák világszerte, s 
a régieken is többszörösére 
emelkedett az oktatók és hall
gatók létszáma.
—  Milyen lehetőségeket teremtett ez az új helyzet a profesz- szor úr számára?
— Harmadéves koromtól 

kezdve — ez még 1941-ben 
volt — gyakornokként ta
nítottam a budapesti egye
temen. Analitikus geomet
riából, differenciálszámítás
ból vezettem gyakorlatokat, 
egy évfolyamon 30—50 hallga
tónak, emellett a tanszéki 
könyvtárait kezeltem, s min
den adminisztrációs munkát 
is én végeztem, hissten a kél 
professzoron és egy-két ma
gántanáron kívül nem dolgo
zott más a tanszéken. A há
borúból visszakerülve, 46 
őszéitől főiskolai tanár voltam 
a polgári iskolai tanárképző 
főiskolán, majd amikor ez 
1948-ban megszűnt, Szegedre 
kerültem a pedagógiai főisko
lára, ahol 1961-ig tanítottam.

Akkor a közgazdasági egye
tem matematikai tanszékién 
üresedés volt, és én megra
gadtam az alkalmat, hogy vé
get vethetek a hetenkénti 
Szegedre ingázásinak.
—  A közgázon nem a matematika a legjellemzőbb tantárgy. Nem tartott attöl, hogy nem várja az a magas igényű matematikai alkotó légkör, amely a professzor úr tudományos munkájához elengedhetetlen?

A Rajk László Szakkollé
gium ebben az évben ünnep
li fennállásának 10 éves évfor
dulóját. Ebből az alkalomból 
háromnapos rendezvénysoro
zatra kerül sor a kollégiumban 
március 29—30—31-én, mely
nek a programja a következő:

Március 29.: 14 óra: Kiállí
tás nyílik a Szakkollégium 10 
éves történetéből. 16 óra: Ün
nepélyes kollégiumi gyűlés: az 
alakulási évforduló, és a vég
zős szakkollégisták búcsúztatá
sa. Este: Vidám összejövetel 
volt és jelenlegi szakkollégis
ták között. Közben diavetítés

a Szakkollégium megörökített 
pillanataiból.

Március 30., délelőtt: Sport- 
rendezvények a BEAC pályán, 
16 óra: A Szakkollégium és az 
értelmiségivé válás. Szimpo- 
zion. Este: Filmvetítés. (A film 
címét plakáton közöljük.)

Március 31., 16 óra: Vita: a 
magyar gazdaság a 80-as évek
ben. Este: A Szakkollégium 
Tanácsadó Testületének össze
jövetele.

A'jubileumi rendezvények — 
mint a Szakkollégium mai ren
dezvényei is — nyilvánosak, az 
érdeklődőket szívesen látjuk! 
a Rajk László Szakkollégium

tagsága

K Ö S Z Ö N J Ü K !
„Ml, akik a közgazdasági 

egyetem véradó napja utáni 
csütörtökön motoros szívműté
ten estünk át, köszönetünket 
fejezzük ki mindazoknak, kik 
vérükkel járultak hozzá a mű
tét sikeréhez.”

Ez a mondat a nphány 
csöppség ajkáról nem hang
zott el, hiszen még beszélni is 
alig tudnak, de biztos, hogy 
később majd nagy hálával 
fognak gondolni azokra, kik 
március 4-én leküzdve szoron
gásukat, vagy félelmüket vért 
adtak.

Az egyetem szervezői és a 
vezető orvosnő legnagyobb 
örömére több mint kétszázan 
jelentek meg a Kinizsi utcai 
kollégium alagsorában vér
adásra. Ez a szám a tavalyi
hoz képest legalább 50 száza
lékos növekedést jelent.

— Minek köszönhető ez a 
nagy fejlődés?

— A jó szervezésnek, a hat
hatós propagandának. Az egye
tem pártszervezete részéről dr. 
B ik ic s  Is tv á n  a technológiai 
tanszék vezetője, a KISZ ré
széről K o vá cs M ária  tanár „A” 
szakos hallgató nagy részt vál
laltak a szervezéssel járó fá
radságos munkából.

Néhány hallgatót rögtön a 
véradás után megkérdeztem: 
miért jöttek el, milyen volt 
vért adni, jönnek-e máskor is?

— T i m á r  tú l  v a g y to k  r a j
ta , m ily e n  érzés vo lt?

— Semmi különös. Mintha 
csak feküdtem volna egy 
ágyon és kész.

— Nagyon kedvesek voltak, 
egész idő alatt elvonták a fi
gyelmemet, és szinte nem is 
éreztem semmit.

— A z  orvosi előadás, va g y  a 
propaganda  n é lk ü l  e ljö tté l  v o l
na?

— Természetesen.
— Az elhatározás meg volt 

bennem. Az orvosi előadás in

kább felkiáltójel volt a végé
re.

— Azért jöttem, mert na
gyon jó érzés, hogy segíthetek 
másokon, most éppen gyereke
ken.

— H o gyan  ju to t tá l  arra  az  
e lh a tározásra , h o g y  e lgyere?

— Először a Közgazdászban 
olvastam róla, aztán órán hal
lottam, hogy az egyik csoport
társam már volt itt. Ezért.

Dr. Pákozdi Ágnesnak, a 
véradás vezetőjének mi a vé
leménye a mai napról?

— Szerencsénkre folyamato
san jöttek a hallgatók, így 
nem volt tumultus, ami elvet
te volna a kedvünket.

Külön örömünkre szolgált az 
is, hogy rendkívül sok első
éves hallgató vett részt a vér
adásban. Reméljük, aktív rész
vételükkel, míg az egyetemen 
vannak, támogatni fogják a 
véradást. Ez számunkra egy 
biztos alapot jelentene.

Ma összesen 202-en jelent
keztek, ebből 178-an adtak 
vért. Így 62 litert sikerült ösz- 
szegyűjtenünk. Jónéhány több
szörös véradó is eljött, többek 
között Konkoly-Thege György
IV. éves külgazdos hallgató, 
aki már ötször adott vért. A 
tanárok is közel harmincán 
képviseltették magukat, ami 
szintén javulást jelent a ta
valyi évhez képest.

S végül szeretném még 
egyszer megköszönni minden
kinek a szervezést, a részvé
telt, és a véradást — mondot
ta a véradás vezetője.

Madarász
Az egyetem állami vezetése, 

párt-, KISZ- és szakszervezeti 
bizottsága ezúton mond kö
szönetét mindazoknak, akik a 
március 4-i véradáson részt 
vettek. Külön is elismerését 
fejezi ki a véradás sikeres elő
készítésében és lebonyolításá
ban szerepet vállaló oktatók
nak és hallgatóknak.



Helyszíni tudósítások a házi TDK-konferenciáról
A legnépesebb szekció

A matematika szekció a 
legnépesebb idei TDK szek
ciók közé tartozott. A kilenc 
dolgozat — ebből nyolc hang
zott el a konferencián — rend
kívül széles skálát ölelt fel a 
matematikai elméletek és mód
szerek közgazdasági alkalma
zása terén a gyakorlati statisz
tikai elemzésektől a mély ma
tematikai bázist kívánó mun
kák szintjéig.

Két dolgozat is foglalkozott 
a matematikai vezérléselmélet 
közgazdasági alkalmazásának 
lehetőségeivel. Bodnár Teréz 
a vezérléselmélet egy közgaz
dasági alkalmazása (harmadik 
helyezett), Király Júlia: a ma
tematikai vezérléselmélet köz- 
gazdasági alkalmazása (máso
dik helyezett). A vezérléselmé
let — mint a konferencián is 
elhangzott — tulajdonképpen 
egy olyan közelítési mód, 
amely nemcsak a döntési fel
tételeket, hanem magukat a 
döntéseket is endogén változó
nak tekinti. A vezérlési válto
zó — amelyet akárcsak az ál
lapotváltozót az idő függvé
nyében vizsgáljuk — minden 
időpillanatban a lehetséges ve
zérlések halmazából vesz fel 
értéket. Ha az időintervallum 
zárt, a vizsgálat tárgya az az 
optimális állapot, amelybe a 
tervidőszak végére a rendszer 
juttatható. Az időintervallum 
nyíltsága esetén adott állapot
értékhez keressük a legrövi
debb időtartam-értéket. Bod
nár Teréz dolgozatában a di
namikus Leontief-modell ve
zérlési modellé való átalakítá
sával foglalkozott. Király Jú
lia munkájában egy konkrét 
gyakorlati példára is kitért: 
egy víz mellé települt üdülő 
bevételét elemezte a vízminő
ség és a víztisztításra fordított 
összeg függvényében a vezér
léselmélet segítségével.

A  tervezési színvonal méré
sével foglalkozott dolgozatá
ban Földing Zsuzsa és Magyar 
László (harmadik helyezett) a 
tervtény eltérések elemzése 
tükrében, l.í unkájukban hét 
népgazdasági tervet vizsgál
tak — külön tervként kezel
ve az első ötéves terv módo
sított változatát, elemzésükbe 
azonban még nem vonták be 
az V. ötéves tervet — minden 
tervnél az ipari termelés ada
tait elemezték ágazati bontás
ban. A tervezés átlagos szín
vonalát közepesnek ítélték — 
legjobbként kiemelve a II. és 
III. ötéves tervet — s legalább 
olyan mértékben tapasztaltak 
alultervezést, mint túlterve
zést, itt periodicitás volt meg
figyelhető.

Paprika Zita és Némethy 
Ildikó dolgozatukban a több- 
tényezős döntésekkel és a koc
kázattal foglalkoztak, ökono- 
metriai és biztonságelméleti 
módszerekkel dolgoztak (biz
tonsági egyenérték módszere) 
figyelembe véve, hogy a gaz
dasági életben a döntések ál
talában egyszeriek, ahol a va
lószínűségeknek nincs értel
mük. A Taurus campingcik- 
kek esetében — mint egy ter
mékcsoport konkrét együttesé
ben — folytattak vizsgálato
kat 1957-től felgöngyölítve az 
idevonatkozó döntéseket.

Igen elvont matematikai ap
parátus alkalmazásait felmu
tató dolgozatok mellett (Sza- 
kolczai Árpád: Magyarország 
gazdasági fejlődésének vizsgá
lata a faktor analízis alkalma
zásával; és Hunyadi Csilla— 
Nikodémus Antal: A beruhá
zások ciklikussága és matema
tikai modellezések) egy, szinte 
teljesen kimutatás ízű statisz
tikai elemzésnek is tanúi le
hettünk a konferencián (Bába

Ágnes—Bary László—Kovács
Károly: a statisztikajegyekre 
ható tényezők elemzése), 
amelyben néhány kiválasztott 
kritériumnak — a hallgató ne
me, középiskolájának jellege 
és helye, felvételi vizsga pont
száma, félévi gyakorlati jegye 
— a vizsgaeredményekre gya
korolt befolyását vizsgálták.

A konferencia után a 
szekció elnökével, Meszéna

Györggyel beszélgettem a bi
zottság munkájáról, tapaszta
latairól.

— Mi a véleménye az idei 
dolgozatok színvonaláról?

— A dolgozatok színvonalá
val elégedett vagyok, mennyi
ségükkel azonban nem. Kár, 
hogy nem kétszer vagy há
romszor ennyi dolgozat szüle
tett. Sokat beszélünk róla, de 
nem válik közvéleménnyé, 
hogy az egyetemi oktatás iga
zi feladata az önálló munkára 
nevelés. Ha valamire, akkor a 
TDK-ra elmondhatjuk, hogy 
ez tipikus egyetemi szintű te
vékenység. Azt hiszem, aligha 
kell magyaráznom, hogy egy 
TDK-dolgozat megírása során 
szerezhető szakmai jártasság, 
előrehaladás mennyivel több 
haszonnal jár, mint például 
egy vizsgafelkészülés vagy 
bármi. Véleményem szerint — 
folytatta Meszéna György — 
a kevés számú TDK-dolgozat 
problémája az ösztönzési rend
szer hiányosságaiban is rej
lik. Itt nem elsősorban az 
anyagi, hanem az erkölcsi 
ösztönzésre gondolok hallga
tóknál és tanároknál egyaránt 
— ilyen például hallgatók ese
tében az idén már alkalmazott 
módszer: a TDK-nak az in
dexbe való bejegyzése. Tíz 
évig voltam TDK-felelős, és 
tudom, hogy milyen gondot 
jelent például a bírálatokat 
megszervezni. Akiben van jó 
érzés, az csinálja, de nem biz
tos, hogy éppen az, aki ért 
hozzá. Lehetne az oktatók 
egyik prémiumfeltétele, hogy 
a TDK-t hogyan támogatták.

— Milyen kritériumok alap
ján döntött a bizottság a díja
kat illetően?

Igen nagy vita folyt az első 
és második helyezést illetően. 
Király Júlia esetében olyan 
anyagról volt szó, melynek 
matematikai bázisa messze túl 
mutat az egyetemi tananya
gon. Szakolczai Árpád ellen
ben egy adott irodalmi eljá
rásra támaszkodott, ehhez tár
sított tucatnyi önálló ötletet és 
gondolatot, melyet önmaga ta
lált ki és a gyakorlatban is 
sikeresen kivitelezett.

Sok végiggondolandó szem
pont mérlegelése után alakí
totta ki a bizottság a végleges 
sorrendet.

F. Zs.

A kollektív exportösztönzésről 
és vaskohászatunk helyzetéről
A mezőny szoros. Talpra

esett, feílikészült, értelmes gye
rekek vettek részt a TDK 
nemzetközi gazdasági kapcso
latok szekciójának ülésén. Va
lóban felkészültek erre a kon
ferenciára, s munkájukat tö
mören, kisebb, de inkább na
gyobb elcsúszással, húsz perc 
alatt ismertették. Az ülés el
nöke, Palánkai Tibor üdvözlé
se után Schütt Margit V. éves 
külgazdos hallgató lépett a pa
dok elé.

— Elnézést kérek, de elő
adásom után sajnos, nem tu
dom pályázó társaimat meg- 
hallgani, mert igen magas lá
zam van.

— Szerencsére ez az előadá
sán egyáltalán nem érződött. 
Témája a kollektív exportösz
tönzés volt, s ezen belül annak 
magyarországi gyakorlata.

— Elsőként azt kell tisztáz
nunk, hogy mit is jelent a kol
lektív exportösztönzés, mivel 
ez a fogalom a szakirodalom
ba nemrég vonult be. A követ
kező, amiről beszélt, ennek 
előnyei: köl tségmegtakarítás,
megbízható információ, szak
képzett munkaerő alkalmazá
sa. Eszköztára: a gazdasági, 
piaci, pénzügyi eszközök áram
lása,' kiállításokon, vásárokon 
való részvétel. Dolgozatában 
Margit a nyugatnémet kollek
tív exportösztönzést hasonlí
totta össze a magyarországival. 
Hazánkban ez a Kereskedelmi 
Kamara keretében működik, 
igen rövid ideje, mindössze 
1971 óta. Sajnos, feíjesztése 
anyagi alapok szűkös volta 
miatt igen nehéz Előadásában 
végül kiemelte, hogy a válla
latoknak nagyon fontos a szak
vásárokon való részvétel. Et
től való távolmaradás okai kö
zött megtalálhatjuk a vállalati 
eredménytelenséget, a kiállítás 
magas költségeit, a tapasztalat 
hiányát. Fokozni kell a tapasz

talatok átvételét, a tevékeny
ségi köröket jobban kell dif
ferenciálni, s természetesen a 
kollektív exportösztönzéshez 
megfelelő állami támogatásra 
és vállalati részről kielégítő, 
magas színvonalú árualapra 
van szükség.

Következő pályázó Neményi 
Vilmos volt. Magabiztosan, ki
csit fennkölt stílusban adta elő 
hazai vaskohászatunk helyze
tét, a népgazdaság és a világ- 
gazdaság viszonylatában. Fon
tosnak tartotta megemlíteni, 
hogy a hazai vaskohászat ex
portja. nem fedezi az alágazat 
importját. Statisztikai adatok
kal kimutatta, hogy Magyar- 
ország lemaradt a vaskohá
szatban, világviszonylatban a 
25—35. helyen áll. Végül né
hány mondatban kifejtette, 
hogy a világ a vaskohászat 
fejlődésében merre tart. Az 
öt dolgozat közül ami a szek
cióülésen elhangzott, ez volt 
az egyetlen, amelyik igen éles 
vitát, bírálatot váltott ki a bi
zottság tagjaiból.

Szombathelyi Ferenc elma
rasztalta a dogozatot surnmás 
jellege miatt. Felhívta a pá
lyázó figyelmét, hogy a dolgo
zat kizárólag a vaskohászat 
termelő oldalát fogta meg, s a 
pénzügyi oldalára nem fekte
tett hangsúlyt. A kérdések és 
bírálatok özönébe, Palánkai 
Tibor is bekapcsolódott. Ver
senyzőnk ereje és tudása sze
rint megválaszolta azokat, 
majd lezárta a vitát egy kér
dés feltevéséivel — hogy mi az 
oka hazánkban a fejlesztés le
maradásának? — s mindjárt 
a választ is megadta rá. A 
TDK szekciójának ülése a ki
tűzött száz perc helyett, száz
ötven percre nyúlt. Az időért 
nem volt kár. Felkészült, érde
kes munkákat ismerhettünk 
meg.

K. Zs.

M agas színvonalú

Az elméi éti-ideológiai szek
ció munkáját nagy érdeklő
dés 'kísérte. Szerteágazó gaz
dasági-politikai témákat fe
szegették a dolgozatok, a hall
gatóság ezekre élénken, kér
désekkel, értékeléssel reagált, 
többször vita is kialakult.

Izgalmas kutatásba fogott 
Szántó Tibor (III. pénzügy) a 
marxi poszt-kapitalista társa
dalmi-gazdasági fejlődés pe
riodizációjának vizsgálatával. 
Dolgozatában kételkedik ab
ban a széles körben elterjedt 
felfogásban, amely szerint a 
kapitalizmus utáni fejlődést a 
klasszikus marxi elmélet átme
net, szocializmus, kommuniz
mus szakaszokra osztja. Ez
zel kapcsolatos hipotézise 
az, hogy a marxi elmé
let ezt a felosztást nem 
tartalmazza, és hogy a vita
tott nézet kialakulásának for
rása a klasszikus szövegek 
téves értelmezése. Ennek bi
zonyítására német, orosz és 
magyar nyelvű szövegeket ve
tett össze. Megdöbbentő ered
mény adódott: Marx a kom
munizmust a fejlődés „egy 
felsőbb" szakaszának írja le, 
az orosz és a magyar fordítás 
már „a felsőbb szakasznak” 
deklarálja. Emellett kimutat
ható, hogy az átmenet vizs
gálatakor Marx a politikai 
életet elemzi, a szocializmus

és a kommunizmus kifejezé
sek pedig a gazdasági fejlő
dés tárgyalásánál fordulnak 
elő. Semmiképpen nem indo
kolt tehát a szakirodalomban 
és a tananyagokban is hal
mozódó téves periódus-hármas 
további terjesztése.

Máthé Lajos (IV. évf. pénz
ügy) a líbiai iszlám szocializ
mus gyökereit vizsgálta. Szen
vedélyes előadásában beszélt 
az ország és népe történelmé
ről, a függetlenség kivívásáról, 
Kadhafi pályájáról, törekvései
ről. Nem jósolt Líbia jövőjé
ről, ennél komolyabbra vál
lalkozott. Tisztázta múltját, 
feltárta mai helyzetének okait, 
felvázolta problémáit, körvo
nalazta politikájának kilátá
sait. Megértette, hogy Líbiára 
— éppúgy, mint a fejlődő or
szágok többségére — nem al
kalmazhatók mechanikusan az 
európai fejlődés törvényszerű
ségei, s ebből adódóan a filo
zófia kategóriáit is óvatosan 
kell kezelnünk erre a térségre 
vonatkozóan. Mindennek vizs
gálata, a hozzájuk való köze
ledés sajátos, alkalmazkodó 
szemléletet tesz szükségessé.

Talán e két önkényesen ki
ragadott dolgozat is meggyőzi 
az olvasót arról, hogy érdemes 
az ideológiai szekció pályáza
tait a könyvtárban fellapozni.

M. O.

Hiányoztak a gördülékeny előadások 
és a kiemelkedő egyéniségek

A gazdaságpolitikai szekció
ülés kisebb nehézséggel kez
dődött. Az ülés színhelyéül ki
jelölt 247-es terem zárva volt. 
és mivel a kulcsát nem sike
rült előkeríteni, a hallgatósá
got a 301-es terembe irányítot
ták. Sajnos, e kényszerű te
remcsere miatt sok megkésett 
érdeklődő maradt távol az 
üléstől. E kezdeti bonyoldalom 
miatt az első előadás 15—20 
perces késéssel kezdődött.

A népgazdaság-tervezés és a 
jövőkutatás kapcsolatával fog
lalkozott Király László és Kiss 
László, akik közösen írták ver
senydolgozatukat. Előadásuk
ban külön kiemelték a jövőku
tatás problémaorientált kérdés
felvetésének szükségességét. 
Kitértek a kérdésfelvetés in
formációtartalmának szerepére 
is. Az elméleti problémákat 
gyakorlati példákkal illusztrál
ták.

Agg Zoltán témája Veszp
rém város fejlődésének össze
hasonlító elemzése volt. Elő
adásában részletesen szólt a 
közigazgatási központok ellá
tottságáról, s az ezzel kapcso
latos mutatókkal való manipu
lációkról is. Az előadó rámuta
tott arra a kedvezőtlen jelen
ségre, miszerint a város a la
kosság számának növelésében 
érdekelt és nem az ellátottság 
javításában. A szűkös anyagi 
lehetőségek miatt elterjedt 
pontszerű, tehát központcent
rikus fejlesztéssel szemben a 
térségi szemléletmódnak kell 
jellemezni a modem település- 
fejlesztési koncepciót. A váro
sok fejlesztésén kívül a közsé
gek, falvak alapellátottságá- 
nak növekedésével kell, hogy 
megakadályozzák a városba 
való egészségtelen beáramlást.

Gosztonyi Gábor előadásából 
a BRG-n keresztül a Magyar 
Híradástechnikai iparba pil
lanthattunk be. Fő mondani
valója az iparágat sújtó növe
kedésgátló tényező kifeitése 
volt. Ezek közül is kiemelte a 
háttér- vagyis a kis- és közép

üzemek hiányát. Problémát je
lent a partneri kapcsolatok 
egyoldalúsága és a szerződéses 
fegyelem meglazulása is. Az 
előadó szerint ezek a hiányos
ságok önmagukban vagyis 
ágazaton belül nem oldhatók 
meg. Szükség lenne az egész 
irányítási, érdekeltségi rend
szerünk megváloztatására.

A munkaerő-politikával fog- 
lalközott Csörgő Erzsébet, a 
negyedik előadó. Elsősorban a 
munkaerőpiac gazdasági olda
lát világította meg. Szóba ke
rültek a vállalatok aspirációs 
szintjei és egy Komái által 
inspirált munkaerőmodellt is 
láthattunk.

A másodéves Szőke Miklós 
témájában a vaskohászat ma
gyarországi alakulását boncol
ta. ő  volt a legfiatalabb elő
adó és valószínűleg gyakorlat
lanságából eredően nehezen 
tudta összefogni gondolatait, 
így eredetileg 15 percre mére
tezett előadása 25 percig tar
tott.

Ugyancsak történeti áttekin
tést hallottunk Zsilinszky And
rástól. Ezúttal a magyar gaz
daság szénhidrogén-dilemmá
jának történeti megközelítése 
című beszámoló került terí
tékre. Kérdések alig érkez
tek, összesen talán hét. Ezek 
nagyobb része is a zsűritől 
származott. Sajnos, nem ala
kult ki vitalégkör.

Az előadások után a szekció 
elnökével, Mandel Miklóssal 
beszélgettem, ö  kiemelte a 
TDK-dolgozatok és az előadá
sok közti minőségi különbsé
get. Mint mondta, az elhang
zott beszámolók már-már is
kolás stílusúak voltak. Ebben 
azonban nagyrészt az egyetemi 
oktatási rendszer a hibás. Hoz
zátette azonban, hogy idén a 
tavalyiakhoz viszonyítva jobb 
dolgozatok születtek, hiányoz
tak viszont a gördülékeny elő
adások, és a kiemelkedő egyé
niségek.

S. T.

A  fejlődő országok 
kizárólagos szerepe

A világgazdasági szekcióban 
a versengésnek kiét fő jellem
zője volt: az egyik az igen 
magas szakmai színvonal, a 
másik pedig a fejlődő orszá
gokkal foglalkozó dolgozatok 
domináns volta. A hét pályá
zatból csupán egy foglakozott 
eltérő témával (Mezei Géza
IV. nemzetközi: az NSZK fej
lesztési politikája). Az első 
helyet Máté Zsuzsanna IV. 
pénzügy: Líbia függőségi vi
szonyainak kialakítása és a 
forradalom után a függőségi 
viszonyok felszámolásának 
kezdetei című munkája, a má
sodikat Kiss Judit V. tanár A: 
Vázlatok a társadalmi-gazda
sági margimalizációról a ve- 
néz példa alapján című dol
gozata, a harmadikat pedig 
Safiqul Islam (V. nemzetközi) 
Bangladesh gazdaságának 
elemzése a függetlenség kiví
vását követő első évtizedben 
című pályázata nyerte el. Az 
igen tekintélyes, a vitának, 
kérdéseknek tág teret engedő 
zsűri Dezséri Kálmánt (V. 
külgazdaság): Az EGK társu
lási kapcsolatai a fejlődő or
szágokkal, a két Loméi kon
venció című dolgozatáért kü- 
löndíjban részesítette.

A tapaszt ala tokról, a szek
ció ülés értékeléséről kérdez
tem dr. Nyilas József szekció 
elnököt, a világgazdasági tan
szék vezetőjét.

— Mint egykori TDK-fele
lős, majd többszöri szekció el
nök, később rektorhelyettes 
élénk érdeklődéssel figyeltem 
kezdettől fogva a világgazda
sági témákkal foglalkozó 
TDK-munkát. Nyugodt leLki- 
ismerettel kijelenthetem, hogy 
az idei pályázatok az eddigi 
diákköri konferenciák legszín
vonalasabb küzdelmét hozták. 
A pályázók jó elméleti felké
szültséggel, kitűnő politikai 
érzékkel oldották meg a fel
adataikat. Külön kiemelném 
Safiqul Islam dolgozatát, elő

adását, aki szinte hibátlan 
magyarsággal, országa bonyo
lult politikai helyzetében meg
lepő tájékozottsággal, érett
séggel elemezte Bangladesh 
politikai, gazdasági viszonyait, 
mintegy jó példával szolgálva 
a többi külföldi hallgatónak 
is.

Általában a dolgozatok igen 
jók voltak. Külön figyelmet 
érdemel, a szóbeli prezentáció 
magas szintje, a pályázók 
szakszerűen, kiváló magyar
sággal, vázlatból adtak elő, 
mintegy bizonyítva jártassá
gukat, intellektuális felkészült
ségüket az adott feladatban. 
A szekció ülés öt órán át tar
tott, de végig élénk vita és 
figyelem jellemezte a közös 
munkát. A részvétel kielégítő 
volt. Nagyon tetszett a hall
gatóság érzékeny reagálása 
(mintegy 30 felszólalás, kérdés 
hangzott el), igaz az elnökség 
is mozgósította a részvevőket.

Érdekes, hogy a fejlődő or
szágok milyen döntő, szinte 
kizárólagos szerepet kaptak a 
dolgozatokban. Ennek azt hi
szem az az oka, hogy mos
tanában igen széles körű ér
deklődés figyelhető meg ezen 
országok problémáival kapcso
latban. Hozzáteszem, mi sze
retnénk ébren tartani ezt az 
érdeklődést. Jó példa erre a 
szaktantárgyak futtatásán kí
vül a dél-amerikai ösztöndíj
pályázat és a hozzá kapcsoló
dó spanyol nyelvtanfolyam 
beindítása.

Célszerű lenne egy-két kül
ső, nem egyetemi szakembert 
is bevonni az értékelő mun
kába, az arra érdemes dolgo
zatokat pedig további hasz
nosítás céljából, az illetékes 
főhatóságokhoz eljuttatni — 
mondotta végül is Nyilas elv
társ, felidézve a zsűri elnök
ség figyelemreméltó javasla
tát.

S. P.



T D K - T D K - T D K - T D K - T D K - T D K - T D K - T D K
Változások a házi 

TBK-konferenda mezőnyében
összesen négy TDK-idős zakón vettem részit, s mindig 

volt valami újdonság ereje. Az idén például kellemes meg
lepetés a nemzetközi és külgazdasági kérdésekkel foglalko
zó dolgozatok és ami ezzel nem feltétlenül járna együtt: a 
nemzetközi és külgazdasági szakos versenyzőik tavalyihoz 
képest jelentős gyarapodása. Ebben az évben sem indult 
azonban önálló pg-szekció, most azonban nem egy teljes fi
lozófia szekcióhoz csatolták a pg-jellegű dolgozatokat, ha
nem eleve egy vegyes elméleti ideológiai szekció állt össze. 
Ez azonban szerencsés keveredés volt — ezt igazolja az ál
landó teltház, a kérdések, a hozzászólások sokasága, az ér
dekes viták. Ez a szekció nagyon jól betöltötte a TDK ki
felé szóló küldetését: szellemi impulzusokat tudott adni, el
gondolkodhatott.

Ez évben ismét jelentkezett a vegyipari szekció, eltűnt 
viszont az agrár, a társadalmi tervezési és a szervezési szek
ció. Örvendetesen emelkedett a tanárszakos hallgatók 
TDK-inak száma, bár szerintem ez még mindig kevesebb a 
tőlük elvárhatónál. Továbbra is dominálnak a tervszakos 
pályázók, közülük is figyelemre méltó a IV. évesek teljesít
ménye, akik 14 dolgozatot írtak. (A IV. év tervgazdasági 
szakon összesen huszonötén tanulnak.) A dolgozatok több 
mint egyharmadát most is a szakkollégisták írták. Előretör
tek a pénzügyszakos hallgatók is, viszont elvétve lehet csak 
találni áruforgalmi- és közlekedésszakos TDK-írót. (Az agrá- 
rosok erejéből egy csoprt TDK-ra futotta.) Növekedett a kö
zös TDK-írók száma is, és sok tavalyról ismerős arccal is 
találkozhattunk.

Az idén több végzős adta be a dolgozatát, mint tavaly, 
ennek ellenére csökkent az összesen beadott dolgozatok szá
ma. Ez részben a képzési idő megváltozásának, részben pe
dig a TDK-mozgalom kétévenkénti apályának következmé
nye. Ez évben nem lesz országos konferencia, így kisebb 
erőfeszítéseket tettek a TDK-k számának növelésére. Ügy 
érzem azonban, hogy a nívó viszont nem csökken, sőt né
hány szekcióban talán emelkedett is. Mivel azonban jövőre 
már ország. 3 konferencia is lesz, ráadásul marxizmus szek
cióit (pg, filozófia, tud. szoc., szociológia) egyetemünk rende
zi, érdemes erre előlkészülni, és mind a pg, mind a filozófia 
tanszéknek jobban odafigyelni a potenciális TDK-írókra. 
Ösztönözni, segíteni kell őket, mert e nélkül nem születhet
nek új és jó dolgozatok.

DÍJNYERTESEK
A zárőülésre pénteken került tor, ahol a szekció elnckök értékelték a beadott dolgozatok és a tanácskozás színvonalát, majd Palánkat Tibor tudományos rektorhelyettes átadta a díjakat.
AZ ELMÉLETI, IDEOLÓGIAI - SZEKCIÓBAN

első díjat kapott Király László (IV. évi. tervgazd.), és szántó Tibor (III. évf. pénzügy); második dijat nem adtak ki; harmadik helyezett lett Máthé Lajos (IV. évf. pénzügy) és Sipos Sándor (III. évf. pénzügy). Külön- dfjat kapott Kocsis Károly (V. évf. tervgazd.) és Könczei György (III. évf. külgazd.).
GAZDASÁGPOLITIKA:

első dijat nem adtak ki, második lett Zsilinszky András (V. évf. tervgazd.); harmadik díjasok: Király László—Kiss László (IV. évf. tervgazd.) Agg Zoltán (V. évf. tervgazd.) és Gosztonyi Gábor (III. évf.).
PÉNZÜGY:

első díjas Lakatos Géza (IV. évf. pénzügy); harmadik díjat kapott Almási László (IV. évf. pénzügy, Csikós Ferenc (III. évf. oénzügy) és Mohácsi Piroska (IV. évf. pénzügy).
SZOCIOLÓGIA:

I. Elekes Zsuzsa— Pázmándy Györgyi (V. évi. népgazd. terv.)II. Koncz Katalin— Halmos Károly (V. évf. népgazd. terv) III. Antal László (V. évf. népgazd. terv) és Gulácsi Gábor (III. évf. pénzügy), különdíjat kapott Darvas Péter (III. évf. pénzügy).
MATEMATIKA:

I.: Szakolczai Árpád (IV. évf. tervgazd.) II. díj: Király Júlia (V. évf. tervgazd.), III. díj: Bodnár Teréz (V. évf. tervgazd.) és Földing Zsuzsanna— Magyar László (IV. évf. tervgazd.), kü- löndfjat kapott Bába Agnes— Bari László— Kovács Károly (III. évf. tanár B) és Hunyadi Csilla— Nikodémusz Antal (IV. évf. tervgazd.).

PIACSZERVEZÉS:
L: Varga Zoltán (IV. évf. külgazd.), II.: Szász Károly (IV. évf. külgazd.), III.: Koleszár István— Hajnalka Zsolt (V—IV. évf. külgazd.), különdíjas: Polai György (IV. évf. pénzügy).

VILAGGAZDASAG:
I. Máthé Zsuzsanna (IV. évf. pénzügy), II. Kiss Judit (V. évf. tanár A), UI. Safiqul Islam (V. évf. nemzetközi), különdíjas: De- zséri Kálmán (V. évf. külgazd.).
NEMZETKÖZI GAZDASÁGI KAPCSOLATOK:

I. Zsilinszky András (V. évf. tervgazd.) különdíjas: Neményi Vilmos.
KÜLKERESKEDELMI SZEKCIÓ:

I. Fábián Mariann (IV. évf. külgazd.), II. Gellért Péter (IV. évf. külgazd.), különdíjas: Bábosik Mária (IV. évf. külgazd.) és Tóth Judit (IV. évf. áruforgalom).
NEMZETKÖZI:

I. Besztercei Gábor (V. évf. nemzetközi), II. Holczer Péter (IV. évf. külgazd.) különdij: Szabó Eva (III. évf. külgazd.).
VÁLLALATI GAZDÁLKODÁS:

I. Szitáné Kazai Agnes, II. Agg Zoltán (V. évf. népgazd.), III.:Kojí László (III. évf. ipar) és aIV. évf. agrárcsoport, különdíjas: Eisler Bela (IV. évf. ipar).
KÉSZLETGAZDÁLKODÁS:

I. Kiss László (IV. évf.) tervgazd.), II.: Endrésik János (IV.évf. belker.), különdíjas: Földházi Ferenc (IV. évf, áruforg.).
VEGYIPARI:

I.: Nótás Erika (IV. évf. tanár C), II.: Nagy Sándor (IV. évf. tanár C).

Terjed a marketing-szemlélet
„Minden időik legélénkebb 

és legjobb maratoni hosszú
ságú ülése volt az idei piac- 
szervezás szekció” . — lelke
sedett Hoffmann Istvánné, a 
piacszarvezás. tanszék docense.

Valóban óriási érdeklődés 
kísérte a szekció munkáját, s 
az ö t ó rá n  á t k ita r tó  népes  
ha llg a tó sá g  m agas sz ín v o n a lú , 
ú j  ism e re te k e t, s m e g k ö ze líté 
si m ó d o k a t a d ó  d o lg o za to ka t  
h a llo tt, részt vett az élénk vi
tában is. Főként azok a mun
kák voltaik sikeresek, amik a 
m á va l, a jo b b ítá ssa l fo g la k o z 
ta k , méghozzá a valóságos 
környezetet ismerve. Amelyik 
csak leírta a jelenséget, s 
nem elemzett, nem aratott 
különösebb elismerést. A  m a r
k e tin g -s ze m lé le t  sa jnos m a  
m ég  n e m  n a g yo n  je l le m ző  a 
v á lla la to kra , ép p en  e zé r t  ö r
v en d e te s , h o g y  a m a i h a rm a d 
n e g ye d év esek  m á r  be v a n n a k  
o ltv a  e zze l a m e n ta litá ssa l  
(többek között a piacszervezés 
tanszéknek, s különösen Hoff
mann Istvánnénak köszönhe
tően), s ta lá n  n e k ik  m á r  s i
k e rü l á ttö rn i a zt a  gá ta t, am i 
a v á lla la to k n á l m eg ta lá lh a tó  
a m a rk e tin g  a lka lm a zá sá va l  
ka p cso la tban .

„A  gyerekek felkészültsége 
mindenesetre biztosíték erre

ICIJ

„A szerző ezen m egállapítását jg 
nonszensznek m inősítette” g
t__ _____ c.D/1 -ül --IU __i SO

— mondja Hoff maimé —, s 
aki emellett még hisz is ab
ban, amit csinál, előbb-utóbb 
eredményt kell hogy elérjen. 
Ü gy v e t te m  észre, hogy  a 
m o s ta m  d iá k o k  é re tteb b e k ,  
m in t a k o rá b b ia k  v o lta k . V a 
la m i e lin d u l m a jd  e ze k k e l  a 
h a llg a tó kka l, m á r  a m i a m a r 
k e tin g  a lka b n a zá sá t i lle ti.”

Szinte mindegyik dolgozat 
tartalmazott valami új elemet. 
Nagyon érdekes volt, például 
V a rg a  Z o ltá n  (IV. külgazd.) 
felvetése, miszerint eg y  ü z le t  
n e m c sa k  az á ra ko n  d ő lh e t el, 
h a n e m  a  k e re sk e d ő i m a g a ta r
táson, fe llé p é se n  is. Kifejezet
ten hátrány, ahogy egy ma
gyar üzletkötő megjelenik a 
tárgyaláson. T a n íta n i k e llen e  
a k e re sk e d ő i m a g a ta rtá st, a z  
emberi viselkedést, itt az 
egyetemen is, hiszen nagyon 
sok múlik ezen: lehet, hogy 
némiképpen eretnek gondolat
nak tűnik ez, de valóban nem 
elhanyagolható szempont az 
üzletkötők fellépése.

„Ügy láttáim, hogy ha ér
telmes, érdékes dologról van 
szó — vélekedett Hoffmanné 
—, akkor le lehet kötni a 
hallgatókat. Ezt mutatta a mi 
szekciónk is, ahol a k a d t  
n y ö lcva n p erces  v ita  is, és se n 
k i  n e m  m o z d u lt  a h e lyérő l.” 

B. L.

Kár, hogy első évfolyamon 
csak véletlenszerűen értesül
hettünk a TDK szekciók ülé
seiről. Mindenki azt mondja, 
hogy az egyetemi éveket hiba 
lenne nem felhasználni arra, 
hogy azzal foglalkozzunk, ami 
érdekel, ami hasznos. Ebből a 
szempontból tudni kell a TDK 
szekciók létezéséről. Igen naiv 
módon természetesnek tartot
tam először beülvén egy ilyen 
szekció ülésre, hogyrajtam kí
vül mindenki jól ismeri a szó
ban forgó dolgozatot. Felvilá
gosítottak azonban arról, hogy 
aki akarja, az sem tudja elő
re elolvasni ezeket, mert nem 
áll módjában hozzáférni. Gon
dolom, ez eléggé megkérdője
lezi a hallgatóság 'vitaképessé
gét. Végülis úgy tűnt, a szer
ző fölvet néhány gondolatot 
művéből és erre kellene rea
gálni. Volt olyan írás, amire 
négyszer negyven perc is ke
vés lett volna. Kérdés szá
momra, hogy nem kellene-e 
több időt, jobb feltételeket biz
tosítani — különösen a nagy 
érdeklődéssel kísért — TDK 
dolgozatok megismerésére.

A nemzetközi szak történe
tében először jelentkezett, mint 
TDK-szekció. Komolyabb vi
tát váltott ki, hogy az AIE-

SEC-ről szóló dolgozat tisztán 
szakmai szervezetnek titulál
ta azt. A Külügyminisztérium 
KISZ-bizottságának jelenlevő 
képviselője a szerző ezen meg
állapítását nonszensznek mi
nősítette.

A nemzetiségi autonómiával 
foglalkozó dolgozat megállapí
tása volt, hogy a regionális 
autonómiára való törekvés a 
hetvenes évek új jelensége, 
amely — mivel rendszeresen 
a legkülönbözőbb országokban 
újra felmerülnek ilyen politi
kai bonyodalmak — tartós je
lenségként tartandó számon. 
Bizonyára ezt a megállapítást 
is figyelembe vette az a hoz
zászóló, aki hiányolta a dolgo
zatokban a politikai, társadal
mi tendenciák keresését. Jó 
dolog, hogy mint megtudtuk, 
ma már nincs olyan párt, 
amely hangoztatni merné, hogy 
a nemzetiségeknek nincs joguk 
az önállóságra.

Egy szó, mint száz még a 
csak felvillanó gondolatokból 
is volt mit csemegézni, és 
nyilván inkább így történik 
ez, ha a szekció elnöke nem 
kényszerül az egyik dolgozat
tal kapcsolatban a meghökken
tő eredetiséget hiányolni.

K. S.

Dolgozatok az egyetemről
Bár az ország lakosságának 

47 százaléka él községekben és 
tanyákon, az egyetemünkre 
jelsnkezek közt 1978-ban 3,5 
százalék volt az arányuk. (Az 
országos egyetemi átlag 7,6 
százalék.) Bár a betanított és 
segédmunkások, valamint a 
mezőgazdasági dolgozók ará
nya a népességben 50 száza
lék, gyermekeik aránya a fel
vételin csak 8 százalék. Ezek 
után már nem meglepő, hogy 
a felvételre jelentkező fizikai 
szülők gyermekének bekerülé
si esélye már azonos a je
lentkező szellemi dolgozó-cse
metékével. Egyenlő, de: 1. a 
fizikai dolgozók gyermekeinek 
csak legkiválóbbjai jutnak el 
a felvételi gondolatáig is; 2. 
azok legtöbbnyire a magasan 
kvalifikált szakmunkások 
gyermekei, tehát nem hátrá
nyos helyzetűek; 3. a felvet
tek köziül a szellemi dolgozók 
gyermekei, a gimnáziumban 
végzettek, a budapestiek álta
lában magasabb pontszámot 
teljesítettek a felvételin.

Mindezt sok hasonló érde
kes adat közt P á zm á n d y  
G yö rg y i és E lekes Z su zsa  el- 
sődíjas, szociológia dolgozatá
nak ismertetésében hallotta a 
szépszámú közönség. (Még 
szépszámúbb lehetett volna, 
ha egyeseket nem csábítanak

el olyan vonzó programokkal, 
mint a TDK alatt Íratott zh, 
vagy nyelvi verseny.)

A gazdaságszociológiai kuta
tócsoportban L a d á n y i János  
adjunktus vezetésével hosszú- 
távú program az 1978-ban fel- 
vetteket végigkísérő 4—5 éven 
át tartó részletes szociológiai 
vizsgálat. Ennek egyik része
ként végezte él a két győz
tes hallgató a vizsgálatát.

További két dolgozat is 
egyetemi témát, a SZÉT 
történetét és jelenét dolgozta 
fel a szociológia eszközeivel.

A legszínesebb előadást épp 
a leggyengébbnek értékelt dol
gozat szerzőjétől, Darvas Pé
tertől hallottuk. A téma is 
vonzó volt: esettanulmány 
egy indokolatlan Zala megyei 
TSZ-egyesítés körülményeiről. 
A nagyszerű előadás a gonr 
dolatgazdag, ám nem tökéle
tesen megszerkesztett tanul
mányt a magas színvonalú 
mezőnyben az utolsó előtti 
helyre léptette elő, amely még 
különdíjat jelentett.

Az érintettek itt is elgon
dolkoztak azon, hogy mennyi
re reális a dolgozatok értéke
lési rendje, de a magas szín
vonal és a nagy érdeklődés 
jó szájízt hagyott bennünk a 
szekcióülés után.

— B —

T u d a to sab b  vezetés!
AZ ELSŐ NAPON zsúfolá

sig megtelt a 247-es terem, 
amikor Szabados Anna do
cens, a szekció elnöke meg
nyitotta az ülést. A meghívó 
változatos témákat, közgaz
dászhallgatók számára új, vá
ratlan tapasztalatokat sejte
tett. Nem csalódtunk!

Az első előadó, K o ji László  
egyedül képviselte a harmadik 
évfolyamot. Ö a vállalatok ru
galmasságának alakulását 
vizsgálta, hazánkban. Rámuta
tott arra, hogy a változások 
felgyorsulása, az élet minden 
területén fokozott alkalmazko
dást igényel. Vázolta a válla
latok befolyásoló tevékenysé
gét a gazdasági környezetre 
(teljes vertikum, létrehozása, a 
piac uralása stb.) A vita meg
állapította, hogy a vállalatok 
sokszor hiányos információk 
alapján dolgoznak, gyakran 
bázisszemléletűek. Eddig a 
vállalatok fennmaradását az 
állam gyakorlatilag garantál
ta. A jövőben ezt a biztosí
tott kényelmet szeretnénk 
csökkenteni a rugalmasabb 
vállalati politika érdekében is.

S z itá n é  K a za i Á g n e s  a Cse
pel Vas- és Fémművek mun
kaerőhelyzetének alakulását 
elemezte. Ismeretes, hogy a 
gyár eredményei nem túl jók, 
de tevékenysége a közérdek- 
lődés állandó tárgya. A szerző 
megállapította a magasan kép
zett szakmunkások arányának 
és számának a növekedését. 
Ugyanakkor a tervezés már 
nem rajzolhat új munkaerőt 
az elképzelések táblájára, a 
munkaerőt megtakarító beru
házásokat kell támogatni. A 
munkaerő-átcsoportosítás pszi
chológiai korlátjára érdekes 
példát hozott a motorkerék
pár-üzem — annak idején ke- 
délyborzolgató — leállítása. 
Bár a kerékpárüzembe áthe
lyezett dolgozók az előző évi 
átlagkereset biztosításával egy
éves „gondolkodási időt” kap
tak, hatvanöt százalékuk még
is kilépett a vállalattól!

A szekció és az idei TDK 
legnagyobb szabású tanulmá
nyát a n e g ye d ik e s  agrárcso 
p o rt készítette, ők a területi 
koncentráció hatását vizsgál
ták Győr-Sopron és Csongrád 
megye húsz mezőgazdasági 
termelőszövetkezetében. (Ki
szállásaikat a KISZ tizen
nyolcezer forinttal támogatta.) 
írásvetítővel szemléltetett per
gő előadásuk az első nap leg
nagyobb közönségsikerét arat
ta.. Idézzük néhány érdekes 
megállapításukat! A szövetke
zetek egyesítését esetenként 
egész meglepő érvekkel szor
galmazták : három veszteséges 
szövetkezetből hátha lesz egy

nyereséges, miniéi nagyobb a 
gazdaság, annál szocialistább 
stb. A kezdeti eredmények sú
lyos visszaesést hoztak, csök
kent például az állóeszközök 
hatékonysága. Az egyesítések 
gazdasági előkészítése Győr- 
Sopronban jobb volt, mint 
Csongrádiban. A vita végén 
azért leszögeztük, hogy mégis 
vannak előnyei az egyesítések
nek, bár azok ön maguktól nem 
képesek kialakulni, megerő
södni.

T ö rö k  L ászló , a következő 
pályázó, nagy fába vágta a 
fejszéjét. A termelésirányítás 
színvonalát próbálta számsze
rűsíteni, egy tizenhárom rész
mutatóból számított komplex 
mutató megalkotásával.

Az első napi ülést N ik o d é -  
m u s  A n ta l fejezte be „A mo
dellezés szerepe a vállalati 
döntések megalapozásában” 
című igen elvont, a hallgató
ságtól előzetes ismereteket ki- 
vánó pályamunkája ismerteté
sével.

A MÁSODIK NAPON kár,
hogy megcsappant az érdek
lődés, hiszen a további három 
előadás sem nélkülözte az ér
tékeket. P er ity  J ó zse f a mód
szeres elemzés elméletét mu
tatta be, Eis ler B éla  az ipar- 
vállalatok belső önálló elszá
molásáról beszélt. A szekció- 
elnök harmadikosokat hiá
nyoló szavai közben azon gon
dolkoztam, hogy ha már a 
diákoknak nem jut eszébe 
TDK-t látogatni, miért nem 
szervez több gyakorlatvezető 
TDK-látogató órát. Persze óva 
intek bárkit a TDK-látogatás 
kötelezővé tételétől!

A vállalati gazdálkodás utol
só előadója A g g  Z o ltá n  volt. 
Veszprém megye mezőgazda- 
sági üzemeinek termelési rend
szereiről írt, kimutatva mező- 
gazdaságunk furcsa jelensé
geit. A kukoricaexport dollár
kitermelése 15—20 forint, míg 
a sonkakonzerv 60 forintért 
hoz egy dollárt. Elgondolkoz
tató az indoklás: a jó helyzetű 
kukorica a magyar föld és ég
hajlat, valamint a korszerű 
importgépek hatásosságát bi
zonyítja. A hústermelésben 
több hazai munkát kínálunk 
a világpiacnak, de nem tud
juk ott kellő mértékben meg
fizettetni. (Ha már agrártémá
nál tartunk, nem ártott volna 
agrárszekciót létrehozni, mivel 
véleményem szerint a harma
dikos agrárosok munkáját is 
jobban elismerhették volna 
ott, mint a piacszervezés szek
ción, ahová beosztották őket.)

A DOLGOZATOK gazdasá
gunk helyzetének kritikus 
pontjait ragadták meg. Arról 
tanúskodtak, hogy nem „ért 
véget” a közgazdaságtudo
mány, igenis lehetséges a gaz
dasági jelenségek tudományos 
megragadása. Sőt, bebizonyo
sodott, hogy sokat kritizált 
oktatási rendszerünk mégis jó 
„valamire”, csak akarni kell. 
A TDK ismét igazolta léte 
szükségességét, „öncélja” le
hetővé teszi a pályázók tudá
sának, valóságismeretének el
mélyítését. Közösségi haszna 
talán még jelentősebb. A hall
gatóság néhány nap alatt vál
tozatos közgazdasági és határ- 
tudományi kérdésekről hall, 
vitatkozik, gondolkodik. Az 
előadók személye — fiatalok 

'és diáktársak! — az élénk, 
szabad viták vonzóak. így az 
ünnepszerű, de frázisoktól ál
talában mentes TDK az egye
temi oktatás leghatékonyabb 
formái közé tartozik. Bárcsak 
többen kihasználnánk! B. G.



„Az eddig utolsó atomháború tíz percig tartott, 1979. no
vember 9-én, amikor amerikai katonák — tévedésből — le
nyomták az apokalipszis klaviatúrájának első billentyűit... A 
számítógépek kijelzői a stratégiai erők parancsnoki termeiben 
semleges és diszkrét berregéssel tudtul adták, hogy tö b b  a to m 
ra k é ta  ta r t az E g yesü lt Á lla m o k  fe lé , a m e ly e k e t egy, va la h o l 
a C sen d es-ó ceá n  é sza k i ré szén  á llo m á so zó  ten g era la ttjá ró ró l 
lő tte k  fe l. A  felderítő gépek tüstént felszálltak a hírre. . .  Mon- 
tanától Arkansasig, Dakotában és Wyomingban mindenütt szét
nyíltak a nehéz páncélozott kupolák, melyek az interkontinen
tális rakátékat óvják. Eljött az ideje, hogy az Egyesült Államok 
elnökét értesítsék: a z o rszágo t a to m csa p á s fe n y e g e ti. N ég y  
p ercce l késő b b  fe lszá ll  a z  a s z á z tíz  B —52-es rep ü lő g ép , a m e ly  
á lla n d ó  r ia d ó k észü ltség b e n  va n . A  t iz e d ik  p e rcb en  azonban , 
m iu tá n  e le m z ik  a  b e é r k e ze tt  je le n té se k e t, m in d e n t  fé lb e s za k í
ta n a k ;  e g y  Colorado Springsben levő szá m ító g é p  tré fá lta  m eg  
a v ilá g vég e  ve zé rk a rá t. A gép egy kizárólag rutingyakorlatokat 
szolgáló kísérleti szalaggal megtévesztette a riasztórendszert.

Technikailag

a háború m agától k itö rt
és az emberek, akiknek egyáltalán nem állt szándékukban az
nap megkezdeni, még meg tudták állítani.

A közvélemény Amerikában és Európában egyáltalán nem 
tulajdonított jelentőséget az eseményeknek..., igaz, az embe
rek egyáltalán nem félnek az olyan háborúktól, amelyek a fe
kete, vagy sárga népeket sújtják. A felhalmozott gazdagság meg
védi az európai népeket ezektől a megrázkódtatásoktól, még 
akkor is, amikor technikailag részt vesznek a konfliktusok
ban . . .

A nyugatiakat igazán félelemmel eltöltő képek mindenek
előtt a válság képei. . .  A V ilá g b a n k  p é ld á u l m e g á lla p ítja : a 
leggyorsabb növekedési ütemet felmutató fejlődő országok kö
zül mindössze h é t  re m é lh e ti,  h o g y  egy  évszá za d o n  b e lü l b eh o z
za  a z ip a ri á lla m o ka t, és k ilen c , ho g y  eze r  é v e n  b e lü l u tó iért 
ő k e t . . ,

A z  e n y h ü lé s  leg je le n tő seb b  e llen ző i a  gazdasági é rd e k e k  — 
m o n d ta  a  k ö ze lm ú ltb a n  J o h n  K e n n e th  G a lb ra ith . Az amerikai 
közigazgatási bürokrácia széles rétegei szó szerint a Szovjet
unióval való feszültségből élnek. . .  Ráadásul o fe g y v e rk e zé s i  
v e r se n y  jó té k o n y a n  b e fo lyá so lja  a fo g la lk o z ta tá s t, a jö v e d e lm e 
k e t, az ú jítá s i fo ly a m a to t  és a n e m ze ti  ö s s z te r m é k  a la k u lá s á t . . .

1976-ban a fegyverkezés újabb szakaszának vagyunk tanúi. 
Ford elnöksége idején a vezérmotívum: a Szovjetunió az eny
hülést kihasználva, módszeresen készül az atomháborúra és 
egy ilyen háború megnyerésére. A  k r i t ik u s  p illa n a t A m e r ik a  
szá m á ra  1983—1986. Ez a kritikus ablak, vagyis az az időszak, 
a m ik o r  a s z o v je te k n e k  e lég  ó r iá sra k é tá ju k  lesz, h o g y  egycsa -  
pá sra  m e g se m m is íts é k  az a m e r ik a i szá ra z fö ld i a to m ü tő erö t, 
m ie lő tt  a zt eg yá lta lá n  m o zg á sb a  leh e tn e  h o zn i. Ám, még Galb
raith is elismeri, hogy a szovjetek éppen olyan jól ismerik egy 
atomháború realitásait, mint mi. Tudják, hogy egy ilyen konf
liktus után nem lehetne megkülönböztetni a kapitalizmus és a 
szocializmus hamvait. . .

Abban a mértékben, ahogy a Szovjetunióban és az Egye
sült Államokban kifejlesztik és rendszerbe állítják az új atom
fegyvereket, változnak a stratégiai doktrínák is. Mindenütt 
nagy a kísértés, hogy az elrettentésen alapuló elméleteket fel
váltsa a győzni egy nukleáris háborúban elképzelés. Mindez 
világméretekben a társadalmi és nemzetközi élet gyors:' ottmi- 
litarizálódásával, a nukleáris és hagyományos fegyvere - elter
jedésével jár. A  v ilá g  je le n le g  p e rc e n k é n t e g y m illió  d o llá r t k ö lt  
k a to n a i célokra , m ik ö zb e n  75— 80 m illió  fé r f i  és nő  v e s z  ré sz t  
va la h o l h á b o rú b a n , vagy készíti elő civilben, vagy uniformis
ban a világ valamely pontján. A cikket a NEMZETKÖZI 
SZEMLE 1980/2. száma idézi a LE NOUVEL OBSERVATEUR 
francia hetilapból.

Hazai dolgainkról ír, SPIRÖ GYÖRGY a MOZGÖ VILÁG 
1980. januári számában. A Kerengő című regényével befutott 
író kor- és sorstársain tekint körbe, s azt vizsgálja, m e n n y ire  
v ih e ti  m a  M a g yarországon  a z író, s a kö ltő , ha  fia ta l.

„Ha egy mai Gorkij azt javasolná egy mai fiatal írónak, 
hogy menjen ki az életbe, az meghallgatván a tanácsot, elmen
ne két olvasótáborba, stoppal bejárná Lengyelországot és utána 
írna róla egy nagyregényt. Sikere is lenne a fiatal olvasók köré
ben : hiszen róluk, az ő életükről ír. Babel annak idején elment 
a polgárháborúba, elképesztő dolgok tömegét látta, és írt belő
lük egy sovány kötet novellát. . .  Ezért a helyzetért azonban 
nem az írókat akarom felelősségre vonni . . . A  n a g y  kérdés, 
a m e ly  évszá za d o k  ó ta  je le n  v a n  iro d a lm u n k b a n :  h o g ya n  leh e t  
á b rá zo ln i a v ilá g  (a tö r tén e lem ) k o n fl ik tu sa it egy olyan ország
ban,

ahol a v ilágtörténelm et nem csinálják?
■. 1. Aki tudatosan ír, és a világirodalomtól nyert értékekkel 

közeledik saját anyagához, kedves, vagy torz vigyorra kény
szerül és iró n iá já n a k  e g y ik  sú lyo s  oka  az a d o tt é le t s zű k ö s sé 
g én ek , ú g y  is m o n d h a tju k , je le n té k te le n sé g é n e k  belá tása  . . .  Ez 
párosul az irodalmi közhangulattal: az író tó l m a  se m  e s z té ti
k u m o t  v á rn a k , h a n e m  leg sz íve se b b en  k ö zv e tle n ü l  a v é le m é n y é t  
h a lla n á k  a leg a k tu á lisa b b  p o lit ik a i k é r d é s e k r ő l . . .

Már a lézengő hősök feltűnése idején felmerült, mitől van
nak ezek az alakok csaknem kivétel nélkül az élet margóján. 
A válasz elég egyszerű, az író k  is ott voltak, a sze lle m i se g é d 
m u n k a  k ü lö n b ö ző  v á lfa ja ib ó l ta r to ttá k  e l m a g u k a t, és fö lö s le 
ges e m b e r n e k  é re z té k  m a g u k a t. Joggal. A  h e ly ze t m a  se m  v á l
to zo tt. Nem véletlen tehát, hogy a kallódó énhősök szoros ro
konságban állnak az orosz irodalomból ismert fölösleges em
berrel, a különbség talán csak annyi, hogy egy mai Anyegin, 
vagy Oblomov nem a mű főhőse, hanem írója. ..

És ha  a szép iro d a lo m  a lk a lm a tla n  fe la d a ta  b e tö ltésére , 
m in d ig  a d ó d ik  m á s m ű f a j . . .  Aminek ma valódi sikere és ha
tása van, amiből akkora botrány lehet, mint a hatvanas évek
ben egy-egy versből, az bizonyosan ebbe a meghatározhatatlan 
műfajba tartozik... H a e lk é p ze le m , h o g y  v a la k it  a ká r  csak  tíz  
é v  m ú lv a  v a la m ié r t é rd e k e ln i fo g  a m a i é le t, b iz to sn a k  k e ll  
ta r ta n o m , ho g y  n e m  v erse t, n o v e llá t, és re g é n y t v e sz  m a jd  a 
k ezéb e , h a n e m  p é ld á u l a s z ín ik r i t ik á k a t ,  a k é p z ő m ű v é s z e t-k r i
t ik á k a t, az ig azi té n y iro d a lm a t m á r n e m  is  e m lítv e  . . .  Hasonló 
a helyzet az irodalomban, mint a filmgyártásban. N e m  a já 
té k f i lm e k b ő l,  h a n e m  a  B alázs B éla  S tú d ió  d o k u m e n tu m fi lm je i
ből is m e r h e ttü k  m e g  a h e tv e n e s  é v e k  leg e le jén  a m a i m ag ya r  
va lóságot. Nem a szépírók mondták el a lényegeset, hanem a 
tanulmányírók.

A hatvanas évek végén voltak jelek, mintha új műfajok 
születnének világszerte, így nálunk is. Felcsillant a lehetőség 
a beatban, a musicalben, az amatőrszínházakban, egyesek még 
a televízióba is belelátták a jövőt. Aztán mindebből nem lett 
semmi egy-két hanglemezen kívül. Jött a neokonzervativizmus 
korszaka az egész világon.”

M. G.

E  Q  U  U S
Peter Shaffer drám ája a Pesti Színházban

M a r t in  D ysart p sz ic h iá te r  és
u  a tiz e n h é t éve s A la n  

S tra n g  tö r tén e te  a bemutató 
óta különös erővel vonzza a 
közönséget a Pesti Színházba. 
Sokan már most az éva d  leg
s ikereseb b  d a ra b já n a k  ta r tjá k  
az E q uust, holott az érdeklő
dés inkább a téma iránti ér
zékenységet jelzi, s a színpad
ra állítók munkáját dicséri, 
semmint Peter Shaffer drá
maírói erejét.

Az író saját bevallása sze
rint, a dráma megírásának in
dítéka egy  ideg ileg  sé rü lt k a 
m a sz n e m  m in d e n n a p i b ű n te t
te volt: m e g v a k íto tta  m u n k a 
a d ó já n a k , az is tá i ló tu la jd o n o s
n a k  lova it. Shaffer természe
tesen a pszichológiai tanulmá
nyozás módszerével nyúl a té
mához, k e z d i k e re sn i a te t t  
in d íté k a it , s boncolga tása  k ö z
ben a tö r té n e tn e k  egy  n a g yo n  
fo n to s  és n a g yo n  id ő sze rű  je 
len té sré teg ére  b u k ka n . Ezen a 
szinten már sokkal élesebben 
vetődnek fel a kérdések, ér
zékenyebb pontokkal érintke
zik az e lm e za v a r  k ó rk ép e . A 
felnőtt társadalomba való be
illeszkedésről, a g y e r m e k -  és 
k a m a szk o r i m íto szo k  e lv e s z té 
séről v a n  szó. Ennek is arról a 
gyakori és végzetessé váló 
formájáról, a m ik o r  a „ ren d te 
r e m té s” azonossá  v á lik  a b e l
ső ta rtá s e lv e sz té sév e l, s je
lenti készen kapott modellek, 
szerepek felöltését, az alakuló 
„Én” korábban formálódó vo
násainak megtagadását. Azaz: 
öntudatlanul ugyan, de a leg
rosszabb értelemben vett és 
minden oldalú középszerűség 
vállalását.

A pszichológiai játékot ígé
rő történet tehát iga zi d rá m a  
leh e tő ség é t v il la n tja  fe l. Nem 
véletlen, hogy Shaffer, ok
nyomozása közben szüntelen 
Ügyel arra, nehogy elsikkad
jon ez a réteg. A  b en n e  r e j
tő ző  k o n fl ik tu s  a zo n b a n  épp  
csak fe ls e j l ik ,  de n e m  v á lik  
ig a zá n  szo rító vá . Mindenek
előtt és paradox módon épp  a 
fe ld o lg o zo tt  tö r té n e t m ia tt. 
A la n  S tra n g  u g y a n is  id eg b e teg  
— n e m  n o rm á lis . Amit tehát 
személye képviselhet, az ele
ve nem lehet Dysart doktor 
sajátja, és fordítva. Ezzel egy 
természetére nézve belső konf
liktus (a beilleszkedés össze
egyeztetése a gyermeki „Én” 
megőrzésével) külsővé válik, 
és tőle idegien módon polari
zálódik. Ázzak hogy egyik ol

dalon a n o rm á lis , de belső 
tartás nélküli középszerűség 
áll Dysart doktor személyé
ben, s a másikon Alan Strang 
beteges hite, őrületig fokozott 
gátlástalan lobogása, a pólu
sok oly élesen válnak el, hogy 
egyúttal ki is zárják egy
mást. Valószínűleg S h a ffe r  is 
ére z te  e z t a b u k ta tó t, e zé r t az  
a la p k o n fl ik tu s t  m e g p ró b á lja  
ú jra fo g a lm a zn i, b e ép ítve  a 
p sz ic h iá te r  fig u rá já b a . Éspedig 
oly módon, hogy h o ssza b b -rö -  
v id e b b  m o n o ló g o k b a n  m o n 
d a tja  e l v e le  a fe lism e ré s t:  
mindaz, ami Allan lényének 
magva — elvonatkoztatva ter
mészetesen adott megnyilvá
nulásaitól —, belőle hiányzik, 
nem is volt meg benne so
ha. C sa kh o g y  e ze k  a kinyilat
koztatásszerű m o n o ló g o k  n e m  
v á ln a k  k o n flik tu sh o rd o zó k k á .  
Mert egész egyszerűen M a rtin  
D ysa r tn a k , ha megfeszül sincs  
joga  „ p ró fé tá ln i”. L e g fe ljeb b  
m o ra lizá l!.a t. Szemben ALan- 
nel, akinek viszont annyi is 
elég, hogy fapofával reklám- 
verseket fújjon unalomig. Mi 
több, Dysart tépelődése nem 
is igazán megalapozott. Hely
zetének dilemmáját egy he
lyen úgy fogalmazza meg, 
hogy pszichiáter lévén, képes 
a szenvedély elpusztítására, de 
nem rendelkezik azzal a ké
pességgel, hogy helyette te
remthetne valamit, ami az 
így keletkező űrt kipótolná. 
Ez a tétel aztán átvivődik a 
dráma jelentésrétegére, ahol 
viszont nem állja meg a he
lyét. Mert — ebben a körben 
fogalmazva — n e m  igaz, hogy  
a g y e r m e k k o r i  „ én "-ek  és 
s ze n v e d é ly e k  m eg tagadása  
a zonos len n e  vég leg es k iir tá 
su k k a l. Másként azok tettei és 
mondandói, akik nyíltan is 
vállalják, nem babonázna 
meg, nem lelne visszhangra. 
Valószínűleg ez különbözteti 
meg a „próféciákat” is az 
üres szólamoktól. Martin Dy
sart konfliktusa tehát túlsá
gosan felszínes ügy ahhoz, 
hogy megrázzon. Legfeljebb 
sajnálkozhatunk rajta, hisz az 
ő köre be sem zárult végle
gesen, repedések vannak raj
ta, ahol módja lett volna ki
törni. övé a felelősség, hogy 
nem tette.

összegezve tehát: Peter 
Shaffer drámájával az a fo
nák helyzet állt elő, hogy a 
d rá m á t k ín á ló  ö tle t e g y ú tta l a 
m eg va ló s ítá s  k e ré k k ö tő jé v é  
vá lt, s  íg y  a dráma lehetősé

géből m a ra d t eg y  izga lm as, 
szó ra ko zta tó  lé le ke le m zés . A m i  
n e m  je le n t lek ics in y lé s t, p u sz 
tá n  sa jn á lko zá s t a fe le tt, hogy  
a töb b re  érd em es m o n d a n d ó 
ból „csak” ily e n  darab s z ü le t
h e te tt.

Az „ eq u u s” m a g ya ru l lo va t 
je le n t — jelképét a vágtatás- 
nak. Alan Strang többször is 
idézi a kentaurokat —, a ló
val összeforrt lovas mitikus

Harc
modor

S za la i G yö rg y i és D árday  
Is tv á n  ú j  f i lm je  azon  a lko tá 
so k  kö zé  ta r to z ik , a m e ly e k  k ü 
lönösebb  e lv o n a tk o z ta tá s  n é l
k ü l  á b rá zo ljá k  é le tü n k e t.  
A k a r v a -a k a ra tla n u l is csa tla 
ko zn ia  k e l l  a h h o z a h u llá m 
hoz, a m e ly  — tö b b e k  k ö z t  do- 
k u m e n ta r is ta  m ó d szere i ré 
v é n  — k é p te le n  vo n zó  k ö zö s
ségi e s z m é n y e k k e l  m e g em e ln i, 
h e p p ie n d d e l zá rn i é le tb ő l v e t t  
tö r té n e té t  a b b a n  a  ko n szo li
dá lt ko rb a n , a m e ly b e n  a kö
zösségi e szm é n y e k , a ro m a n 
t ik u s  hősök , a h u rrá o p tim is ta  
é le tfe lfo g á s  a  tá rsa d a lo m  n a g y  
részére  n e m  je lle m ző e k . A  
m ű v é s ze t fe la d a ta  a va ló  v i 
lág h ö rp in tése , és e z t  a m a i  
m a g y a r  f i lm  eg yre  h ű e b b en  
m e g  is teszi. (H a „ feke te  rea 
l iz m u s n a k ” c sú fo lt ő sz in teség e  
m ia t t  id ő n k é n t  tá m a d já k  is.)

F ilm szo c io g rá fia  ez a f ilm ?

V a g y  in k á b b  szocio lóg ia i e se t-  
ta n u lm á n y  f i lm r e  írva?

A  f i lm  e g y  já rá s fo n to s  s z e 
m é ly isé g e i — főorvo s, ta n á cs-  
és té e sz e ln ö k  — k ö z t já ts zó d ik .  
N é h á n y o n  k ö z ü lü k  e ls zá n ta n  
ö ssze fo g n a k  eg y  ég e tő en  
h iá n yzó  szociá lis  o tth o n  lé tr e 
hozására , m á s „ h a ta lm a ssá 
g o k ” a zo n b a n  lé p te n -n y o m o n  
ú tju k b a  á lln a k . A  le lk e s  tá r 
sa d a lm i m u n k á so k  m á r -m á r  
sz is z ifu s z i  e rő fe s z íté sse l v e 
s z ik  az e lé jü k  g ö rd íte tt a k a d á 
lyo ka t. A z  é rd e k e k  összecsapá
sa ré v é n  k ib o n ta k o z ik  e lő t
tü n k  a  h e ly i  h a ta lm i s t r u k tú 
ra.

szárnyalásának jelképeit. Ka
pás D ezső  rendezőnek, G á lffi  
László  (Alan Strang) és D ar
vas Irán (Martin Dysart) 'já
tékának köszö n h e tő , hogy  a 
s za v a k k a l va ló  já té k o n  és 
g o n d o la ttá rs ítá so k o n  k e re sz 
tü l e l leh e t ju tn i  egy, a m á 
hoz in k á b b  illő  m íto szh o z , ah 
hoz, a m it m o n d ju k  K o n d o r  
B éla  D a rá zsk irá ly-a  is hordoz.

B. £.

E n n e k  a  s tru k tú rá n a k , i l le t 
v e  ta g ja i h a rcm o d o rá n a k  b e 
m u ta tá sa  a lén yeg e  e n n e k  a 
f i lm n e k . V a n  i t t  m in d e n , m i  
s z e m -s zá jn a k  ingere. V a d á sz-  
gatás, te le fo n o s  u ra m -b á ty á m  
ka p cso la t, p a c ká zá so k  a z e g y ik  
o ld a lo n ; a  re n d sza b á ly o k  
k é n y te le n -k e l le t le n  k ijá tszá sa , 
m e g a lá zta tá so k , őrlő  fu tk á r o -  
zá s a kö zö sség  ig a zá é r t a m á 
sikon . E g y -k é t,  a z  ú jsá g o kb a n  
m á r -m á r  e lcsép elt, de  v irá g zó  
v issza é lés  b em u ta tá sa  m e lle t t  
a f i lm  a h a ta lo m  g y a ko r lá sá 
n a k , az é rd e k e k  é rv é n y e s íté sé 
n e k  n é h á n y  ra fin á lt  m ó d sze ré t  
is  e lé n k  tárja .

M i is k e r ü lh e tü n k  hasonló  
h e ly ze te k b e , e zé r t  is é rd em es  
m e g n é z n ü n k  e z t a  f i lm e t .  A  
m ó d s ze re k  ta n u lm á n yo zá sá v a l,  
a h e ly e s  h a rcm o d o r k ia la k ítá 
sá v a l c sö k k e n th e t jü k  a h a ta 
lo m m a l sze m b e n i g y a k o r i k i
szo lg á lta to ttsá g u n k a t.

É rd e m es m e g n é zn i a zé r t is, 
m e r t  a  p ró za i s z itu á c ió k  s z in 
te  vég ig  d rá m a ia n  izg a lm a sa k . 
A  c iv il s z e rep lő k  — v a ló d i fő 
orvo so k , e ln ö k ö k  — h ite les  
é n jü k e t  a d já k , a n n á l is i n 
ká b b , m iv e l  a f i lm  k ész íté se  
so rá n  n e m  szóró l szó ra  b e m a 
g o lta to tt sé m á k a t a d ta k  elő, 
h a n e m  sa já t fa n tá z iá ju k ra ,  
sz ó k in c sü k re  is h a g y a tk o zh a t
ta k .

É s m é g  va la m i. A  f i lm  h ű 
ség é t n e m  is  h o lm i v isszá ssá 
g o k  le lep le zé se  a d ja . T ö b b  en
nél. A z  e g y ik  u to lsó  je le n e tb e n  
a z  á ld o za to s fő o rv o sa sszo n y  és 
a c in ik u sn a k  tű n ő  m e g y e i v e 
ze tő  sze n v e d é ly e s  v itá ja  azt 
su g a llja , h o g y  m in d k é t  fé ln e k  
igazsága  van . E g y ik ü k  c se le ke 
d e te i s e m  eg yén i hóbortbó l, 
h a n e m  a  v is zo n y o k  szü k sé g -  
szerű ség eib ő l k ö v e tk e zn e k .

N e m  á llíto m , ho g y  tö k é le te s  
f i lm  a D á rd a yéké , de  a  n é ző k  
h iá n y é rze t n é lk ü l, e lg o n d o l
ko zv a  jö h e tn e k  ki. N o sza !

(b. kiss)
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Polvax után

É rd e k *  s z e r v e s e t*  
demokrácia

Beszélgetés Bihari Mihállyal
Bihari Mihálynak, a Társa

dalomtudományi Inthet mun
katársának a februári Társa
dalmi Szemlében megjelent 
cikke, majd a Polvax Klubban 
vele folytatott beszélgetésünk 
általános érdeklődést keltett és 
élénk vitát kavart. Ezért ke
restük fel, hogy néhány továb
bi, előttünk még tisztázatlan 
kérdésben megismerjük a vé
leményét
—  Milyen egy hatékony érdekképviseleti és érdekérvényesítési rendszer, milyen szervezeti keretekre van hozzá szükség?
— A társadalomban kelet

kező érdekek közül a gazda
sági szférában keletkezőek a 
legfontosabbak: a konkrét gaz
dálkodási, tulajdonosi, munka- 
megosztási, munkavégzési, ter
melési, elosztási viszonyokban 
jelentkező érdekek. A gazdál
kodási és termelési folyamat 
mindennapjaiban keletkező ér
dektörekvések első  m eg je len ési  
fo rm á ju k b a n  még nem letisz
tult érdekkifejezések, hanem 
egyszerű gazdasági szolidaritá
si érzések, egyszerű gazdasá
gi törekvések, igények formá
jában fogalmazódnak meg.

Ahhoz, hogy ez a letisztulás 
bekövetkezhessen, csoport- 
szintű érdekek integrálására 
van szükség. A csoportérdek 
mindig nagyobb eséllyel szá
míthat arra, hogy figyelembe 
veszik, hogy döntési tartalom

má válhat, mint az egyéni ér
dek. Az érdektranszformáció 
m á so d ik  sza ka szá b a n  tehát 
már közösségi érdekké integ
rálódva jelenik meg az érdek, 
más érdekekkel konfliktusban, 
azokhoz viszonyítva fogalmaz
za meg saját tartalmát.

E két szakaszban azonban az 
érdekkifejeződés még csökevé- 
nyes, mert a politikának, a po
litikai cselekvések színterére 
még ez az érdekkifejeződés 
nem tudott eljutni. Jelenlegi 
társadalmunkban sem jut el 
idáig az érdek, tehát nem for
malizált ' keretben marad. 
Hiányzik az a hatékony átme
net a lényegére koncentráló
dott politikai akarati formába, 
— ez a h a rm a d ik  sza ka sz  —, 
amelyhez már szervezeti, jogi, 
intézményi biztosítékokra van 
szükség, egyértelmű politikai 
döntési igényt támasztva. Eh
hez a politikai demokrácia 
feltételeinek megfelelő szerve
zeti és intézményi eszközrend
szerére lenne szükség. Ennek 
nincs tudományosan kidolgo
zott adekvát formája, hanem 
minden esetben a konkrét tár
sadalmi helyzetben, konkrét 
politikai harc során alakul ki.

Miután a demokrácia kere
tei létrejöttek, akkor kerül 
csak előtérbe a demokrácia 
lényegeként megfogalmazható 
feladat, a társadalomban ke
letkező érdekek adekvát ki

fejeződése a politikai akaratok 
révén a politikai döntésekben.

Nálunk e keretek kiépítése 
még gyerekcipőben jár. Van
nak érdekkifejezésre hivatott 
szervezeteink, de ezek több
nyire nem a valóságos és lé
nyeges, súlyos társadalmi ér- 
dektagoltsági csomópontokra 
települnek rá, és fontos érde
keket nem képesek kifejezni. 
Például a demokrácia egyik 
kulcskérdéseként említhető a 
kisebbségi jogok biztosítása. 
Ebben a tekintetben még na
gyon az elején tartunk a de
mokrácia szervezeti és jogi 
biztosítékainak kiépítésében.

A jelenlegi képviseleti szer
vezetek szerintem érdekképvi
seleti funkciót alig látnak el. 
Azért, mert ezek — pl. a szak- 
szervezetek, a KISZ, a HNF — 
hatalma nem a mögöttük álló 
társadalmi-politikai mozga
lomból, ahhoz mint személyi 
bázishoz kötődésből fakad, ha
nem abból, hogy legfelső ve
zető szerveiket beemelték a 
központi hatalmi rendszerbe. 
Ez a hatalom is csak vezeté
süké. Tehát e szervezetek in
kább a hatalmi centrum ré
szei, mint a mozgalom érde
keinek képviselői.

Hogy az érdekkifejezés jövő
beni szervezeti keretei milye
nek lesznek, ez csak spontán 
politikai demokratikus mozgá
sok eredményeképp alakulhat 
ki. Egy biztosnak látszik: a 
szocialista társadalom — 
amelynek politikai rendszere 
pártközpontú —, minden ini- 
ciatívát a párttól vár. Ugyan
akkor nem lehet a politikai in
tézményi-szervezeti keretek 
megváltoztatására vonatkozó 
igényeket egy szervezet által 
monopolizálni a spontán poli- 
kai-közösségi mozgásokat eb
ből kizárni. A társadalom 
spontán politikai mozgásainak

(ld. üzemi demokrácia), épp
úgy kényszerítő erővel kelle
ne hatnia a pártra, mint a 
pártszervezet iniciatíváinak a 
társadalom politikai mozgásai
ra.
—  Az érdekkülönbségeket szokás a termelőerők viszonylagos fejlettségére, a szükségletek ki- elégitetlenségére visszavezetni. Helyes-e ez a visszavezetés? Föl- oldódnak-e majd az érdekkülönbségek a kommunizmus felé haladva?
— Szerintem a társadalom 

fejlődése nem az érdekhomo- 
genizáció felé halad, örökérvé
nyű az ellentmondás a szük
ségletek és a kiegyenlítésükre 
szolgáló javak közt. Ez az el
lentmondás mindig magasabb 
szinten termelődik újra, így 
mindig újtípusú érdekkülönb
ségek vetődnek föl. Ma már 
egyre többen meghaladják a 
társadalom általános homoge- 
nizációs felfogását, tehát azt, 
hogy homogenizálódnak a né
zetek, az érdekek, a tulajdon- 
formák, a társadalom politikai 
arculata.

Ezekből következően a kom
munizmus is érdekheterogén 
társadalom lesz, de abban fog 
minőségileg különbözni a ko
rábbi társadalmaktól, hogy 
másképpen fogja kezelni az ér
dekkonfliktusokat.
—  Nincs hatékony érdekképvl- séletl intézményrendszerünk. Ez annak a következménye-e, hogy nincsenek meg a továbbfejlődés politikai. Jogi, intézményi garanciái, vagy pedig esetleg annak, hogy társadalmunk politikai kultúrája alacsony?
— Gyakran vetik a társada

lom szemére, hogy azért nem 
tudja élettel kitölteni a létező 
szervezeti és jogi formákat, 
mert alacsony a kultúráltsága. 
Ez hamis kiindulás, számomra 
teljesen elfogadhatatlan. Miért? 
Azért, mert egy társadalom 
politikai kultúrája — vagyis 
politikai mentalitásai,. politi
kai érzelmei, politikai reagálás



Képviseleti
beszám oló

„ Ő A  és mi"
II. RÉSZ

B o csá n a t érte , h a  ez a  fe je z e t k ic s it  ró z sa sz ín ű re  
s ik e rü lt  v o ln a . A h a llg a tó -o k ta tó  v iszo n y b an , az 
eg y etem i k ép v ise le t te ré n  a  leg sú ly o sa b b n a k  a  n y il
v án o ssá g  h iá n y á t ta r to m . A n y ílta b b  e g y e tem i k ö z 
é le t m e g te re m té se , a m e ly  jó t  te n n e  az  o k ta tó i és a 
ha llga tó}  fe g y e le m n ek  is, s a jn o s  e lég  la ssa n  fo ly ik . 
De n e m  le n n e  é rd e k te le n  m eg v izsg á ln i, m e k k o ra  e b 
b en  a  K ISZ , az e g y e tem i á lla m i és p á rtv e z e té s , a 
ta n sz é k e k  és az egyes o k ta tó k  és h a llg a tó k  sze rep e . 
L eh e t, a k k o r  n e m  ju tn a  a  fe le lő sség  e k k o ra  ré sze  a  
K IS Z -sze rv eze t m ű k ö d é sb e li h iá n y o ss á g a ira . De a b 
b an , h o g y  n in c s  m it n y ilv á n o s sá g ra  ju t ta tn i ,  hog y  
az  e g y e tem rő l fo ly ó  v itá k  n y ílts á g a  é p p e n  o ly an  
s z o k a tla n  a m ily en  m e g sz o k o tt az, h o g y  a  h a llg a tó k  
n a g y  ré s z é n e k  fo g a lm a  s in cs  ró la , m i is a  k ép v ise le t, 
m ire  k ép es  és  m it te l je s í t ;  eb b en  jó k o ra , és  n e h ezen  
tú lh a n g s ú ly o z h a tó  a  K lS Z -fe le lő sség e .

As idill
A képviselet feladata legáltalánosabb meg

fogalmazásban a hallgatók tanulmányi érde
keinek védelme. Az oktatás fegyelme, a tan
anyagok és a számonkérés összhangja és ma
gas színvonala, az oktatás föltételeinek megte
remtése és más hasonló kérdések úgy részei, 
ahogy —mondjuk — a mozibajárás, az alkal
mi hiányzás és más, az élethez kétségtelenül 
nélkülözhetetlen, de olykor egyoldalúan túl
zásba vitt tevékenységek biztosítása hiányzik 
belőle. Ha most valaki megkérdezné, mikor 
elég magas az oktatás és a számonkérés szín
vonala, nem sokat tudnék mondani. Abban 
azonban ma egyetemünkön nem nehéz egyet
értésre jutni, hogy a jelenlegi színvonal még 
lehet magasabb. Igazságtalanság lenne persze 
nem észrevenni azt a lassú, de szisztematikus 
javulást, ami az utóbbi időben kezdődött el.

Képviselünk a megfogalmazott célokat 
nem elutasító hallgatók véleményeire támasz
kodva. Az oktatás különböző szintjein kötött 
kompromisszumokkal, az igények és a lehető
ségek hozzávetőleges összehangolásával, és — 
irreális lenne nem számításba venni — az erő
viszonyok figyelembevételével. Sajnos még 
mindig túlzottan elterjedt az a nézet, amely 
szerint a kompromisszum a konfliktusok csen
des elkerülésének módja, és az érdekeltek há
ta mögött köttetik.

A képviselet valóban nincs olyan helyzet
ben, hogy vállalhasson kiélezett konfliktuso
kat kari vagy egyetemi szinten — és szeren
csére erre nem volt még szükség. A kompro
misszum azonban föltételezi a konfliktust. 
Megkötése nem jelenti még a vélemények 
egyezését sem.

HOGYAN képviseljünk? Lehetőségeink Is
meretében, annál többet akarva, folyamatosan 
és „belülről”, a másik fél véleményét tisztelve 
és ugyanezt várva tőle is... — igaz, és ilyen ál
talánosságban ezek keveset mondó elvárások.

A KIKET képviselünk? kérdésre válaszolva: 
azokat, akik tanulni akarnak, többet és job
ban, akik tehát jobbító szándékkal szólnak — 
szólnának — bele az oktatási folyamat alakí
tásába. Ez az elv is igaz. Képviseleti szem
pontból magam a közömbösöket, azokat, akik
nek teljesen mindegy, mi történik velük az 
egyetemen, és csak a minimális munkában 
„érdekeltek”, tartom rossz szándékúaknak. So
kakkal szemben azonban nem látom bizonyí
tottnak, hogy ők alkotnák a hallgatók többsé

gét, hogy egyedül ők okolhatók az utóbbi 
években kialakult helyzetért.

A képviselet tevékenységéhez nem kell föl
tételezni valami elkülönült oktatói és hallgatói 
érdekeket, és az ezek által meghatározott és 
elkerülhetetlen összeütközéseket, valamilyen 
„objektív” oktató-hallgató szembenállást.

Ha megkockáztattam annak kijelentését, 
hogy a hallgatók többsége azért szívesen ta
nulna is ezen az egyetemen, akkor kötelessé
gem kijelenteni, a jószándék az oktatók több
ségében éppúgy megvan. Minden eddigi ta
pasztalatom ezt igazolta.

Tanszékeit és oktaták
Nem minden és nem is feltétlenül a legjobb 

oktató kéri, fogadja szívesen a hallgatók ész
revételeit. Akár tagadja, akár szerepénél és 
lehetőségeinél is többre tartja, ma már többé- 
kevésbé minden oktatóra hatnak a képviselet 
megfogalmazta (közvetítette?) vélemények. 
Akár tagadja, akár nem, reagál is rájuk. Elvi
leg bárhogyan vélekedjék is egy oktató a hall
gatói visszajelzésekről, a vizsgára orientált 
oktatási rendszer és a csak a vizsgaidőszakra 
összpontosító tanulási szisztéma kétségtelenül 
bizonyos félelmeket sugallhat azon hallgatók
nak, akik értelmét is látnák a felszólalásnak, 
némileg illetékesnek is tartják magukat és 
lenne is mit mondaniuk.

Borzasztó primitívség lenne, ha egy oktató a 
vizsgahelyzettel visszaélne. Legalább akkora, 
mintha egy képviselő élne vissza — gyengébb 
fölkészüléssel, eleve elnézőbb magatartásra 
számítva a funkciójával. (Persze jó, ha a kép
viselők erkölcseinek nem a vizsgáztató a leg
következetesebb, a tudás vizsgálatán is túlme
nő őre. Gondolok itt arra, hogy a hibásan ki
javított dolgozat újabb javítása után nehogy 
azért ne töröljék az — ismétlem —. tévesen 
beírt elégtelent, mert ennek „politikai háttere 
van” miként ez a tavaly év végi pg szigorlaton 
történt.)

A tanszéki képviselet a rendszer gyenge 
láncszeme. Nagyon sok függ ugyanis a tanszé
ki (vagy intézeti a továbbiakban ezt kérem 
minden esetben hozzágondolni) kollektívától, a 
tanszékvezető tekintélyétől és a képviselet 
iránt táplált érzelmeitől, a pillanatnyi tan
széki és kari helyzettől. Nehéz elképzelni pél
dául, hogy azokon a tanszékeken, ahol az al
ternative választható tárgyaknak igen kicsi a 
presztízse (ilyen pedig elég kevés van), hall
gatói javaslatra egykönnyen lemondanának 
kötelező mivoltáról. Persze ha nem is javasol
juk . . .

Elsősorban az oktatók presztízsszempontjai 
indokolják azt is, hogy a képviselet — talán 
érthető, de meg nem engedhető módon — töb- 
bé-kevésbé tartózkodott a nyilvánosságtól, 
már ami az eredményei propagálását illeti. A 
hallgatók többsége nemcsak eredményeit, de 
magát a képviseleti rendszert sem nagyon is
meri. (Az oktatók többsége is —nekem úgy tű
nik — hasonlóan tájékozott!) Tovább nehezíti 
a helyzetet a már elfogadott szabályok pontat
lan betartása — mint ezt a képviselet nagy 
eredményeként beharangozott „egyeztetett 
írásbeli időpontok” eddigi története hűen bi
zonyítja.

Egy példa
A történet annyira jellemző és tanulságos, 

hogy érdemes részletesebben is megismerni. 
Ügy három-négy éve született az egyetemi ta
nácsi döntés, amely egységesítette az írásbeli 
számonkérés formáit. A képviselet sikerének 
számított, hogy heti egy zárthelyi volt íratha
tó, a félév elején szakonként tárgyakra lebon

tott rendben és Időpontokban. A tanszékek a 
félév elején be is adják igényeiket, a dékáni 
hivatalok nem kevés munkával egyeztetik az 
időpontokat, szükség esetén a képviselet véle
ményét is kikérik, és így a félév első hónapjá
ban elkészül, és nyilvánosságra is kerül (kari 
hirdetőtáblán, képviselteti faliújságon) a 
zárthelyik időpontja. A tanszékek aztán vagy 
betartják, vagy sem. Amelyik nem akarja, 
nem veszi komolyan — hiszen bár az állami 
vezetés legjobb szándéka szerint igyekszik 
betartani, nem lehet ott minden dolgozat- 
írásnál. (A zárthelyi és röpdolgozat definíció 
szerinti eltéréseibe hadd ne menjek bele.) Ha 
a hallgatók komolyan veszik a lehetőséget, ak
kor az állami vezetés segítségével a jelenlegi
nél sokkal pontosabban be lehetne tartatni az 
előre megállapított időpontokat.

Ha már a példába belementem, a további 
lehetőségeket sem hallgathatom el. Hiszen ki
derült, hogy a heti egy alkalom túl szigorú 
megszorítás. Ténylegesen nem vesztünk sokat, 
ha kiegyezünk a maximum heti két zárthelyi
ben, az egy félévben beadott két házidolgozat
ban (ha ezek témája már az előző félévben is
mert, betartott, egymástól különböző beadási 
határidejükkel együtt!) azért, hogy a zárthe
lyikhez hozzávehessük a dólgozatbeadások ha
táridejét is (lehetőleg a zárthelyik szempont
jából kihasználatlan időszakra időzítve őket). 
Ha kiegészítenénk ezt azzal a javaslattal, hogy 
az említett időpontokat a tantervek tartalmaz
zák, és így minden hallgató már a félév meg
kezdése előtt hozzájusson, még mindig nem 
lennénk maximalisták.

/A csattanó: ha most föl is tudnék hozni né
hány tanszéket, melyről úgy tűnik, hogy szisz
tematikusan nem tartja be az egyeztetett idő
pontokat (ahogy olyanokat is, amelyek sziszte
matikusan betartják), azzal, hogy információi
mat pusztán saját óráim tapasztalataiból szer
zem, túl esetlegessé válik az ilyen megítélés 
ahhoz, hogy komolyan fölvethessem a módosí
tás gondolatát.

Ha egy-egy példa nem is bír bizonyító súly- 
lyal, és mert esetek részletesebb ismertetésére 
nincs helyem az azért kiderül, hogy az állami 
vezetés bizonyos kérdésekben (gyakorlatilag 
minden fontosabb kérdésben előre, másokban 
legalábbis utólag) kéri a hallgatók vélemé
nyeit. Figyelembe is veszi a véleményt, tá
maszkodik a képviseletre az oktatási és neve
lési kérdésekben, a tanszékek és egyes oktatók 
munkájának értékelésében, hogy csak a leg
fontosabbakat említsem. Természetes, és ezen 
kár lenne fönnakadni, hogy nem csak a hall
gatók véleményét kéri. Sajnálatos, ha túl 
gyakran nem hagy elég időt a válaszra, de

még akkor is figyelembe veszi a képviselt vé
leményt, ha mégoly hirtelen született is.

És mert rövid, hadd említsek még egy pél
dát. Minden évben legalább egyszer, de inkább 
kétszer, jutalmat kapnak az egyetem pedagó
gusai. Nem tudok olyan esetről, amikor oktató 
hallgatói javaslat ellenére kapott volna jutal
mat. És tudok olyan esetről, amikor oktató 
hallgatói észrevételek miatt nem kapott jutal
mat. Nem akarok fölösleges illúziókat ébresz
teni, de azért az előző félévi öt jutalmazási ja
vaslat két csoporttól, hozzá az egyes oktatói 
véleményezés a karon messze alulmúlja lehe
tőségeink végső határait.

És ismét a tanszékek
Ha már az illúzióknál tartunk, egyes tanszé

kek kétségtelenül a konzervatizmust, a szi
gorúan tekintélyelvű nevelést, a hallgatói kép- 
viseletellenességet, a tanszékvezető korlát
lan hatáskörű országlását vallják az állami 
vezetéssel szemben is. De még ez sem jelenti 
a tanszék minden egyes oktatójának egyöntetű 
véleményét. Az eset fordítva is igaz, a „hala
dó” tanszékeken sem minden oktató osztja az 
„általános” véleményt.

Az első fejezetben említett „programnyilat
kozat” első mondata, hogy a „porosz iskola ha
gyományain lassan túljutunk”, éppen arra a 
meglepően gyors folyamatra utalt, ahogy 1968 
után a tanszékeken is elfogadottá, nem egy 
helyen elvárttá vált a hallgatói képviselő. Már 
az, hogy egy hallgató jelen van egy tanszéki 
értekezleten, befolyásolhatja az elhangzó véle
ményeket, a születő döntést. Hát még ha föl 
is szólal! Illúzió? Talán. Voltak és vannak 
eredmények és kevésbé sikeres próbálkozá
saink. Sajnos képviselőnk nagyon kevés van 
Ki tudja, milyen lehetőségeket szalasztunk el. 
mikor a tanszék kérésére sem tudunk képvise
lőt delegálni?

Az oktatók között — úgy tűnik — a képvi
selet elérte, vagy legalábbis nagyon megköze
lítette az áttörés pontját. Tény, hogy a 
képviselet nem érhet el gyors és lát
ványos eredményeket, s az is, hogy bizo
nyos esetekben kockázattal is járhat a  föl- 
szólalás. Az egyértelműen megfogalmazott igé
nyek, a szervezeti föllépés részben védelmet 
nyújt, (megfontoltabb véleményalkotásra is 
késztet, és ez nem mindig hátrány), részben az 
elért eredmények némileg kárpótolhatnának 
vélt vagy valós sérelmekért. Már az sem lenne 
utolsó eredmény, ha a hallgatói közérzetet né
mileg javítani tudnánk a képviselet révén.

Vajda László
(Folytatás a következő számban.)
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si készségei, politikai ismere
tei, a politikai eszközök és in
tézmények igénybevételének 
készsége és képessége, toleran
cia- és kompromisszum-kész
sége stb. — mindig az objekti- 
válódott politikai mechaniz
musok talaján termelődik ki. 
A konkrétan meglévő politi
kai-hatalmi intézményrendszer 
kedvez az adott rendszer ka
rakterének megfelelő személyi
ségjegyek és politikai kultu
ráltság kialakulásának, míg 
másoknak nem kedvez. így 
például egy centralizált poli
tikai-hatalmi rendszer, mely 
nagyon magas koníormitás- 
igénnyel lép föl tagjaival szem
ben, nem kedvez a reformer 
jellegű magatartásnak: az ál
landósult vitáknak: a kialakult 
álláspontokhoz való ragaszko
dásnak. Helyette inkább ked
vez — a formalizált szférában 
— a fölső elvárások túlzott 
tiszteletének: a még ki nem 
nyilvánított fölső elvárások 
előzetes föltérképezésének, 
hogy saját véleményét ahhoz 
igazítsa: a gyors visszavonu
lásnak saját véleményének és 
a központi, vagy mások által 
központinak tételezett vélemé
nyek ütközése esetén stb. Ez 
az irányítási mechanizmus a 
saját vélemény hangoztatásá
nak csak a nem formalizált 
szférában enged teret.

Látható, hogy ezek a reak
ciók, visszahatások az objektív 
politikai mechanizmusra. Egy 
sok tekintetben hiányosan de
mokratikus politikai intéz
ményrendszer nem képes tö
megméretekben kialakítani de
mokratikus politikai készsége
ket. Ezért irreális az, ha de
mokratikus politizálásra csak 
kis mértékben alkalmas politi
kai szervezeteket demokrati
kus játékszabályok alapján 
akarunk élettel megtölteni.

Tehát a politikai-hatalmi in
tézményrendszer az elsődleges, 
ennek átalakulása teremti meg

a feltételét annak, hogy tö
megméretekben mástípusú po
litikai kultúra alakuljon ki.

Hogy így mitől alakulhat át 
a politikai-hatalmi irányító 
rendszer? Egy erősen centrali
zált rendszerben sem hal ki a 
demokrácia iránti igény és 
készség. Összesűrűsödött tár
sadalmi mozgások sorozata 
pillanatok alatt képes megta
nítani tömegeket demokratiku
san politizálni. (Ld. az 1945 
utáni hazai helyzet.)

— M i a  v iszo n y  a  d e m o k rá c ia  
és a  d ik ta tú ra  k ö z t, b e sz é lh e tiin k - 
e a r ró l ,  ho g y  a  p ro le tá rd ik ta tú r a  
fu n k c ió in a k  m e g v a ló su lá s a  m e l
le tt  keli a  s zo c ia lis ta  d e m o k rá c iá t 
fe jle sz te n i?

— A demokrácia és a dik
tatúra egységének, vagyis a 
kettő egymást kölcsönösen fel
tételező viszonyának teóriája 
Lenintől származik. Ebben a 
kérdésben bizony nagyon so
kan vitáztak vele, Kautzkyn és 
Rosa Luxemburgon kezdve 
mindmáig.

Az én véleményem az, hogy 
a demokrácia és a diktatúra, 
mint a hatalomgyakorlás két 
tartalma kizárja egymást. Te
hát nem lehet diktatórikus 
rendszerben a demokráciát 
gyakorolni, a demokrácia pe
dig nem tűr diktatúrát.

Miért adódik könnyen félre
értés a diktatúra és demokrá
cia kapcsolatát illetően? Azért, 
mert a diktatúrát nagyon so
kan a renddel azonosítják, 
ahol egyértelműek az erőviszo
nyok, a hatalmi berendezke
dés, a felelősség, míg a de
mokráciát azonosítják egyfaj
ta társadalmi anarchiával, ahol 
semmit se lehet dűlőre vinni, 
mert állandóan újabb és újabb 
oppozíciók, ellenvélemények 
merülnek föl, és ezek kikez
dik a hatalomgyakorlás haté
konyságát, illetve a hatalom- 
gyakorlás stabilitását.

Ha a demokráciát és a dik
tatúrát ezzel a két karikatúrá

val azonosítjuk, akkor valóban 
a demokrácia és a diktatúra 
valamiféle elegyítésére van 
szükség. Szerintem a kettő 
azért nem zárja ki egymást, 
mert mindkettő a politikai ha
talom gyakorlásának tartalmá
ra, lényegére utal, a hatalom- 
gyakorlás pozitív vagy negatív 
értéktartalmára. A negatív ér
téktartalom a diktatúra, a po
zitív a demokrácia. A kettő ki
zárja egymást, mert a demok- 
ráéia is magában foglal nem
csak spontán politikai mozgást, 
hanem rendet, fegyelmet, fe
lelősséget, alá- és fölérendelt
séget, sajátos uralmi berendez
kedést. Demokratikus módon 
is el lehet nyomni kisebbsége
ket és antagonisztikusan szem
benálló osztályokat.

A demokrácia olyan több
séguralom, amely demokrati
kus eszközökkel érvényesül a 
kisebbséggel szemben. Nézetem 
szerint a valódi többségnek 
nincs szüksége diktatórikus 
eszközökre, mert a demokrati
kus eszközök igénybevételével 
tökéletesen tudja biztosítani 
saját demokratikus pozícióját. 
Azonban a demokratikus in
tézményrendszer biztosítja a 
hatalmi pozíciók fölválthatósá
gát is, azt, hogy a mai több
ség holnap kisebbséggé válhat 
és fordítva.

Ugyanakkor a diktatúra nem 
tartalmazza a kisebbségből 
többséggé válás lehetőségét, 
mert a kisebbséggel szemben 
olyan erős retorziót érvényesít, 
hogy a kisebbség a maga ki
sebbségi létében sem tud meg
maradni. Ezért nem tudom el
fogadni még a többség dikta
túráját sem, csak a többség 
demokratikus uralmát a ki
sebbség fölött. (Azt bizonyítani 
sem kell, hogy a kisebbség 
diktatúrája még elfogadhatat- 
lanabb.)

Szerintem a többség demok
ratikus uralma sokkal erősebb,

stabilabb és hosszú távon na
gyobb biztosítékot nyújt, mint 
a többség diktatórikus uralma.

Léteznek egyébként a de
mokráciának nagyon negatív 
értékelései is. A modern poli
tológia atyjának nevezett 
Toucqueville például úgy tart
ja, hogy a demokrácia veszé
lyezteti a minőségi kisebbség 
uralmát. Nem is beszélve a 
nietzschei gondolatmenetről, 
amely egyértelműen a demok
rácia ellen van.

Ezek alapján föltehető a 
kérdés: van-e ma a proletár- 
diktatúrának létjogosultsága?

Ismert, hogy a proletárdik
tatúra azt jelenti, hogy a pro
letariátus nevében gyakorol
ják a hatalmat a társadalmi 
forradalmat követően kisebb
ségbe szorult volt uralkodó
osztállyal szemben. A demok
rácia és diktatúra viszonyáról 
elmondottak alapján, 30 éves 
szocialista fejlődés után, én 
már nem a proletariátus dik
tatúráját, hanem a proletariá
tus demokratikus uralmát tar
tom képesnek arra, hogy szo
cialista céljainknak megfele
lően adekvátan kifejezze tár- 
sadalmi-politikai-hatalmi be
rendezkedésünket.

— M ár a  P o lv ax o n  is  e m líte tte  
a  p o litik a i s z fé rá já n a k  „ tú l te r je -  
d é sé t”  s a já t  é rv é n y esség i k ö rén . 
Ez a  „ tú lfu tá s ”  m e n n y ib e n  k ö v e t
k ez ik  a b b ó l, h o g y  a  szo c ia lis ta  
fo rra d a lo m  n e m  a  te rm e lő e rő k  
v ég le tes  tá rs a d a lm a s o d á s á b ó l le
v e ze te tt tá rs a d a lm i k is a já tí tá s  
m a rx i elm élet'e  s ze rin t , h a n em  
a la c so n y a b b  fe jlő d é s i fo k o n  egy  
le n in i é r te le m b en  v e tt szű k  é l
c sa p a t v eze téséve l, in k á b b  a  po 
litik a  sz fé rá já b a n , a  p o litik a  tö r 
v én y e i s z e r in t m e n t végbe?

— A politika expanzív túl- 
terjedése saját érvényességi 
körén már a szocialista forra
dalom marxi elméletéből is 
következik. A proletariátus a 
magántulajdon megszüntetésé
re törekszik, de a gazdasági 
hatalmat a kapitalizmus kere
tében nem tudja megszerezni.

Csak a politika szférájában 
vívhatja meg a forradalmat, s 
csak a  politikai hatalom meg
szerzésével teremtheti meg a 
feltételét a magántulajdon ne
gatív megszünetésének (a ki
zsákmányolás megszüntetésé
nek), s majd a kommunizmus
ban a pozitív (vagyis minden
féle tulajdon), megszüntetésé
nek. Ez a teoretikus út.

A politikai hatalom kivívá
sára a gazdasági viszonyok 
megváltoztatása végett van 
szükség. Ez hívta életre azt az 
élcsapatot, amely a hatalmat 
az előbbi séma szerint vívta 
ki. A hatalomra került prole
tariátus teoretikusai határo
zott, elméletileg is kidolgozott 
politikai elképzelésekkel ren
delkeztek arról, hogy a meg
valósítandó társadalom beren
dezkedése milyen legyen. Ezek 
jegyében alakították át a gaz
daság, a kultúra, az életmód 
stb. szféráját. ,

Mindezek kezdettől fogva 
magukba rejtették annak le
hetőségét, hogy a politika túl
terjed saját érvényességi kö
rén, ahol saját törvényszerű
ségei jegyében tud még halad
ni, és hatékonyan működni. 
Ezzel háttérbe szorította azon 
létszférák (gazdaság, kultúra, 
életmód) saját belső törvény- 
szerűségeit, amelyeket ilyen 
erővel áthat. (Láthatjuk, hogy 
az elmúlt 15—20 évben egyre 
több gazdasági törvényszerűsé
get kellett „rehabilitálni”.)

Ezen szférák spontán moz
gásainak háttérbe szorítása a 
spontán politikai mozgások 
visszaszorulását is eredmé
nyezte. A politika expanzív 
túlterjedését csak politikai esz
közökkel lehet visszaszorítani. 
A politika helyes arányát tu
dományosan nem lehet leírni, 
csak a társadalom politikai 
mozgásai alakíthatják ki, s a 
különböző társadalmi létszfé

rák közötti helyes kapcsolat ki
alakulása a demokrácia közve
títő rendszerével mehet végbe.

— A tö r té n e le m n e k  e r re  a z  id ő 
s z a k á ra ,  a m ik o r  a  p o litik a  „ tú l-  
te r je d é s e ”  fig y e lh e tő  m eg , á l l í th a 
tó -e , h o g y  a  g azd aság i a lap  h a tá 
ro zza  m eg  a  p o litik a i fe lé p ít
m é n y t?

— Ez a tétel a marxizmus 
nagy hozzájárulása a tudo
mány fejlődéséhez, ugyanak
kor a legkevésbé kidolgozott 
tétele a marxizmusnak. Lénye
gében ott tartunk még ma is. 
mint ahol Marx, amikor Be
vezetés a politikai gazdaság
tanhoz című munkájához írt 
előszavában 5—6 oldalon ösz- 
szefoglalja a gazdaság és po
litika viszonyával kapcsolatos 
nézeteit. Ezen kívül a klasz- 
szikusok csak annyiban érin
tették a témát, hogy — főként 
Engels — védekeztek az ellen, 
hogy a gazdaságnak valami
féle mechanikus meghatározó 
szerepe lenne a politikával 
szemben.

A hatvanas évek kritikái 
kimutatták, hogy ezt a marxi 
tételt egyszerűsítették le ko
rábban a leginkább. A gazda
sági alap és a politikai felépít
mény viszonya társadalman
ként eltérő, általánosan csak 
annyit mondhatunk, hogy a 
gazdaságnak keretmeghatározó 
szerepe van a a politikai fel
építmény számára, és e moz
gási kereteken belül a politi
kai  ̂ felépítmény funkcionális 
elsődlegessége érvényesül a 
gazdasággal szemben.

Míg például a kapitalizmus
ra, főként korai szakaszára a 
gazdasági alap egyértelmű do
minanciája jellemző a politi
kával szemben, addig a szocia
lizmusban kezdettől fogva a 
politika túlzott elsődlegessége 
érvényesült.

— K ö szö n jü k  a  b eszé lg e tés t.

B. KISS TAMÁS 
KÖRÖSÉNYI ANDRÁS



FELHÍVÁS
Csatlakozzatok a Tolna me

gyei Vöröskereszt felhívásához, 
melyben arra kéri a vállalato
kat, intézményeket, hogy tá
mogassák az általuk kezdemé
nyezett akcióit. Olyan gyere
keknek szeretnének tábort épí
teni a Balaton mellett, akik 
állandóan orvosi felügyelet 
alatt állnak, vagy mozgássé
rültek, és ezért a nyári úttö
rőtáborokban nem vehetnek 
részt. Ez jelenleg hazánkban 
20 ezer 10—14 éves gyereket 
érint.

A tábor építésének elkezdé
séhez jelentős összegre lenne 
szükség, és úgy gondoljuk, 
hogy ehhez valamennyivel 
egyetemünk is hozzájárulhat.

Társadalmi munkát szeret
nénk szervezni KlSZ-alapszer- 
vezetek, csoportok részére és 
az ezért kapott pénzt befizet
nénk.

Várjuk a csoportok jelentke
zését.

Keressétek fel a II. évf. ta
nár C-seket!

Segítséget kérnék!
1979. április 17-én (Húsvét utáni kedden) délután öt óra tájban az Astoria kereszteződésben baleset ért.Kismotorral mentem a Kiskörúton a Szabadság-híd felé. A Rákóczi út felé közlekedő együk 78-as busz váratlanul megindult és ösz- szeütköztünlk. Mögöttem két kocsi jött még: egy piros színű Skoda (ennek vezetőjét ismerem) és egy Trabant-Combi. E kocsá vezetőjét keresném! ö a baleset után kiszállt kocsijából, bemutatkozott a Skoda vezetőjének és segítségét ajánlotta fel. Sajnos, nevére nem emlékszünk, csak arra, hogy munkahelyéül a Közgazdasági Egyetemet jelölte meg. Ezért kérem ezt a kedves urat, ha olvassa ezt a cikket, jelentkezzék. Tanúnak szeretném fölkérni egy bírósági tárgyaláson. Nekem rendkívül fontos lenne az ő vallomása, amineik hiányában nem tudom bizonyítani a baleset pontos körülményeit.Címem: Aldobolyi Nagy Magdolna, 1114 Budapest, Szabolcska Mihály u. 9. Telefon: 461— 522.Az említett tárgyalás április 2-ára van kitűzve. A fáradtságot előre !s köszönöm.

— K in e v e z te k  vezérig a zg a tó n a k , e zé r t  egy  ú j  fogsorra  
len n e  szü kség e m

n ^

D lu h o p o lszky  László  ra jza

Sajtószemle
Közéleti tevékenység, 

személyi hírek
Együttműködési szerződést írtak alá Salgótarjánban — írja a Nóg- rád c. megyei újság 1979. dec. 14-i számában. Az egyetemünk részéről Csizmadia Ernő rektor és az MSZMP Nógrád megyei Tanácsa részéről Devcsics Miklós és Hoffer István által aláírt szerződés célja, hogy elősegítsék a megye gazdaságpolitikai döntéseiben és azok megvalósításában a közgazdaságtudomány eredményeinek realizálását, ugyanakkor ennekgyakorlati tapasztalatai táruljanak fel az oktató- és kutatómunka számára. Az országgyűlés téli ülésszakáról a megyei újságok is részletesen beszámoltak. SzabóKálmán országgyűlési képviselő egyetemünk tanszékvezető professzora hozzászólásában kiemelte, hogy „gazdasági törekvéseink csak akkor lesznek igazán eredményesek, ha a gazdasági élet minden rendű és rangú szereplője változtatni tud és akar azokon a megszokottságain, amelyek nem csupán a szabályozók függvényei”. (Nógrád és Szolnok megyei Néplap, 1979. dec. 22.) Az Esti Hírlapnak adott nyilatkozatában utalt rá, hogy „Egyetemünkön régóta dolgozunk a mai költségvetési vitához szorosan kapcsolódó kutatási munkán.” (dec.21. ) Egyetemünk tanára a régi rossz reflexek, a rossz beidegzett- ség megléte miatti aggodalmának adott hangot a Kossuth Rádió „168 óra” c. műsorában elhangzott interjújában is. (1979. dec.22. ) A Kulturális Minisztérium Könyvtárügyi Osztályán 1980-ban is folytatódnak a különféle könyvtári felügyeleti vizsgálatok. A szakkönyvtárak, felsőoktatási könyvtárak közül, többek között az MKKE Központi Könyvtárának teljes körű szakfelügyeleti vizsgálata is szerepel a tervekben. (Könyvtáros, 1980. 1. sz.)Kiss Arthur tanszékvezető egyetemi tanár „A politikai pluralizmus polgári jelszava és a demokrácia természete” címmel előadást tartott a TIT Szabolcs-Szatmár megyei szervezete filozófiai-társadalompolitikai szakosztálya szabadegyetemén — írja a Kelet- Magyarország. (1980. február 7.) Háromnapos előadássorozatot tartottak a Férfi Fehérneműgyárban

az új gazdasági szabályozókról. A meghívott előadók között ott volt Cs. Kovács Ferenc egyetemünk adjunktusa is. (Férfi Fehérnemű, 1979. dec. 17.) A Szolnok megyei Néplap tájékoztatása szerint aktuális gazdaságpolitikai kérdésekről szervez előadást a Pedagógus Szakszervezet az új- szászi nagyközségi művelődési házban, ahol előadást tart Hőgye Mihály, egyetemünk tanársegédje. (1980. febr. 22.) A Közgazdasági Társaság első félévi programját ismerteti a Dunántúli Napló, melynek keretében a matematikai és számítástechnikai módszerek alkalmazási lehetőségeivel foglalkozik a mezőgazdaság területén Csáki Csaba egyetemünk docense. (1980. jan. 27.) Falusné Szikra Katalin egyetemi tanár életútját, pályafutását mutatja be néhány megyei lap „A magyar tudomány arcképcsarnokából” c. rovatában. A Politikai Gazdaságtan Tanszék professzora, a Magyar Tudományos Akadémia levelező tagja oktatói célkitűzéseiről, jelenlegi kutatásairól, vágyairól vallott Szatmári Jenő újságírónak a Nógrád és a Népújság 1980. jan. 8. és 10. számában.
Könyvismertetés

„Az infrastruktúra térbeli rendszerei és területi hatásmechanizmusa”. Szerzője Zoltán Zoltán egyetemünk docense, a földrajztudományok kanditátusa. A közelmúltban jelent meg a szerző szerkesztésében egy tanulmánykötet. A változó Alföld c. tanulmánykötetben 12 szerzőtársával egy valóságiiübb képét igyekeztek megrajzolni a mai Alföldnek, ugyanis az Alföldet még ma is jóval elmaradot- tabbnak tartja a közvélemény, mint amilyen valójában. Ebből az alkalomból készített interjút a Könyvvilág 1980. januári számában a szerzővel. Kiss Arthur „Politikai elmélet — politikai gyakorlat” c. könyvét ismerteti öveges Ferenc a Társadalmi Szemle 1980. 1. számában. Sárközy Tamás „A gazdaságirányítás és a vállalatok” c . könyvét Halmai Gábor, Zelkó Lajos „Vállalatclmélet és politikai gazdaságtan” c. könyvét pedig Kompaktor Béla ismerteti a Köz- gazdasági Szemle 1980. 2. és az Ipargazdasági Szemle 1979. 2. szá mában. Csonka Éva

A  könyvesbolt 
újdonságaiból!
Még kapható a Gazdasági 

Szabályozók 1980. című kiad
vány, melyből bizony e sorok 
írója már dolgozatot is írt.

Megjelent: Csikós Nagy Bé
la „A magyar árpolitika, az 
1979/80. évi árrendezés” köny
ve, a Közgazdasági és Jogi 
Könyvkiadó gondozásában. E2 
a gyorsan megjelent könyv — 
amely így szinte folyóiratsze- 
rűen aktuálisan vázolja a fel
szabadulás utáni árpolitika 
történetét, megadja 1968 kriti
káját, ugyanakkor megoldat
lan kérdéseket is felvet. Pél
dául a villamosenergia-díjsza- 
bás területi különbözőségének 
éles problémáját.

Fogaras István, Banküzem
tan című könyvének alcíme: 
Tőkés bankok működése a 
gyakorlatban. Józsa Péter ta
nulmánygyűjteményének cí
me: Adalékok az ideológia és 
a jelentés elméletéhez.

Edward T. Hall, „Rejtett 
dimenziók” című könyve az 
emberek sajátos kapcsolatait 
tárja fel.

A Nyelvi Intézet munkatár
sa, Gereben Agnes most meg
jelent könyvének címe: Cse
hov világa.

G y e r t e k !
Ifjúsági nagygyűlés! Helyszí

ne: a budapesti Felvonulási 
tér.' Időpontja: április 4.! 
Résztvevők: lehetőleg minél 
többen — a közgázról! Gyer
tek! Találkozás: április 4-én 
fél 10—10 között a Damjanich 
utcában, a Dózsa György út 
és a Rottenbiller utca közötti 
szakaszon.

Könyvespolc
Nemrégiben jelent meg dr. Frenkl Róbert új könyve, A jövő század sportja címmel. Az ismert szerző (máskülönben orvos, kutató, sportvezető) ezúttal a sport fejlődési irányairól, lehetőségeiről fejti ki véleményét. Ír a jövő sportolójáról, sportágairól, rekordjairól, szakembereiről, s az olimpiáról, mindezt a múlt s a jelen példáiból, tapasztalataiból kiindulva, egyben értékelve is a sport jelenségeit, mélyebb összefüggéseit. „Ezt a könyvet a művelt, a közismerten érdeklődő, a dolgok mögé is bepillantani kívánó magyar szurkolóknak írtam. Szívből remélem, hogy a sportmozgalom munkatársai számára is tartogat mondanivalót” — fogalmazza meg válaszát a „kinek szól?” kezdetű kérdésre bevezetőjében a szerző. Frenkl dr. személye a biztosíték, hogy érdekes olvasmányban részesülünk. Vállalkozása üdvözlendő azért is, mert gondolkodásra, esetenként vitára késztet, ilymó- don is megkísérli emelni sportéletünk szellemi színvonalát. (Sajnos kevés az ilyen jellegű sportkönyv.)Kovács Géza Jrja egyhelyütt: „A jövőkutatás egyik célja, hogy a jelen döntéseit a múlt következményei helyett minél inkább a jövő igényei formálják.” Ezért is figyelemre méltó Frenkl dr. próbálkozása. (Sportpropaganda, 1979.) B. L.

A GH pártvezetősége
A gazdasági igazgatóság 

pártvezetőségének névsora a 
korábbi számainkból sajnála
tos módon kimaradt. Mulasz
tásunkat ezúton pótoljuk. A 
GH párttitkára Kiss Antal, 
szervező titkára Merczel Pál, 
míg agit.-prop. titkára Szam- 
piás Lajosné lett.

MH2 M Ü
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A Marx Károly
Közgazdaságtudományi Egyetem 
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E g y  e z ü s t ,  e g y  a r a n y
„ Telve kedvességgel és harm óniával”

A Millenáris. András mér
gelődik: „Ki tudja, hány fok 
lesz ma a sátortető alatt? 
Hiába kértük tegnap is, hogy 
legalább 10—12 °C-ra »-mele
gítsenek« be. Az edzés alatt 
0 °C körül volt végig a hő
mérséklet."

A Babilónia—Gardner pá
rosnál egy izomsérülés tette 
tönkre hosszú évek munká
ját, nem indulhattak az olim
pián. Regöczy Krisztinát sze
rencsére csak hazatérésük 
után késztette pihenőre az 
influenza.

Lake Piacid. Ha még egy 
pontozó olyannak látta volna 
a szereplésüket, mint a közön
ség, akkor első téli olimpiai 
bajnokainkat ünnepelhettük 
volna itthon.

András: „Mikor a külföldi 
újságírók a kanadai pontozót 
meg akarták kérdezni, hogy 
miért a második helyre hozott 
ki bennünket, csomagolt és 
hazautazott.”

És egy befolyásos szemtanú, 
Lord Kíllanin nyilatkozata: 
„Mindent megteszek azért, 
hogy a pontozásos versenye
ket száműzzék az olimpiáról.”.

A jégtáncban a zsűri dönté
sétől függ minden. És hogy 
ezek a döntések mitől függ
nek, azt sok körülmény be
folyásolja.

Krisztina: „Tíz évvel ezelőtt 
miág egyszerű kis szoknyában 
blúzban kifuthattam a jégre. 
Ma már sokat számít a meg
jelenés is. Én például az új 
kűrruhámat soha nem veszem 
fel a verseny előtt, már csak 
babonából sem.”

András: „A jégtánc nem
csak sport, de nagy show-mű- 
sor is egyben. Nemcsak spor
tolónak, de színésznek is kell 
lenni.”

Az eredményhirdetés után, a 
sajtószobában úgy válaszoltak 
a nemegyszer tapintatlan, pro
vokatív kérdésekre, hogy az 
újságírók megtapsolták őket.

Krisztina: „Egyes nyugati 
lapok azt írták, hogy sírtam 
a csalódástól. Ez nem igaz. 
Ügy meg voltam fázva, hogy 
a nátha az eredményhirdetés
től függetlenül (előtte is és 
utána még egy hétig) facsarta 
az orromat.”

András: „Mindig úgy indu
lunk a jégre, hogy elsősorban 
a közönségnek és magunknak 
táncolunk. Ez segít leküzdeni 
minden esetleges csalódást.”

(A nézők kűrjük után is, és 
miután felléptek a dobogóra, 
percekig ünnepelték őket.)

„Ezen az estén Regőczy 
Krisztina és Sallai András 
magával ragadó előadást mu
tattak be, amely a közönséget 
az első pillanattól kezdve az 
utolsóig a hatása alá vonta, 
telve temperamentummal, rit
mussal, életkedvvel, telve 
kedvességgel és harmóniával” 
— lelkendezett a Neue 
Zürcher Zeitung.

A Millenáris, edzés. Egy-egy 
percet futnak csak a jégen, 
utána oda a palánkhoz, ahol 
a képmagnóról elemzik a 
kéz-, a fej-, a láb-, a test
tartást, hogy azután egy-egy 
mozdulatot ötször-tízszer is 
újra próbáljanak. Sallai na
gyot kiált: „Ez az! Több mint 
tíz éve próbáljuk ezt a meg
oldást, de most jött be először 
igazán.”. Valószínűleg csaknem 
mindennap rátalálnak egy-egy 
ilyen mozdulatra. Ezekből le
het majd egy-egy olimpiai, 
világbajnoki érmet jelentő 
versenyprogram.

Dortmund, VB. Az utolsó 
fellépés, a hattyúdal.

(András: „A csúcson akar
juk abbahagyni.) Hogy végül 
is melyik lesz ez a csúcs?

Krisztina: „Verseny előtt 
soha nem jósolunk. Minden
esetre most az edzéseken na
gyon jól megy a korcsolyázás, 
örülünk, hogy ezt a versenyt 
a tévé is közvetíti majd.” 

András: „Erőt ad, ha tud
juk, hogy otthon is figyelnek 
minket. Igaz, hogy sokkal na
gyobb a felelősség, de mégis 
óriási érzés, ha látják, hogyan 
képviseljük Magyarországot.” 

A róluk készült film és az 
olimpia óta megnőtt a postá
juk. Van, aki csak fényképet, 
autogramot kér, van, aki 
találkát is.

Krisztina: „Nagyon rosszul 
esett egy levél. Egy ifjúsági 
vezető azt írja, úgy látszik 
fejünkbe szállt a dicsőség, el
felejtettük, hogy magyarok 
vagyunk, azért hagytuk ki 
programunkból a csárdást.”

András: „Nekünk mindig 
gondolnunk kell a helyi kö
zönségre is. Tavaly, Bécsiben 
tudtuk, hogy a nézők értéke
lik a csárdást. Az előolimpián 
Amerikában is táncoltuk még. 
Az ottani közönségnek azon
ban ez nem mondott semmit, 
nem ismerik magát a táncot, 
csárdás és csárdás között nem 
tudnak különbséget fenni. Ki
hagytuk. Ettől azonban még 
mint magyar sportolók lép
tünk a jégre. ..  Dortmundhan, 
a gálán egyébként újra tán
coljuk majd.”

Dortmund, VB. A csúcs: a 
dobogó legfelső foka. Har
mincegy év után újra van vi
lágbajnoki aranyérmese a ma
gyar jégsportnak. A közönség 
és a zsűri véleménye találko
zott. A játékos könnyedség, 
tizen valahány évi feszített 
munka eredménye: megszólal 
a magyar Himnusz.

Lambert Gábor

A közöny öngyilkos fegyver
\  jövendő instruktorok alakuló összejövetelén egy felsőbb

éves az elsősöknek szegezte a kérdést, miszerint — 
tudjuk-e mit jelent egyetemistának lenni? Másképpen kér
dezve — tudjuk-e, hogy a fogalom milyen végtelenül sokat 
jelent? S vajon a fogalom jelentése közül, hánnyal tudunk 
élni majd, illetve visszaélni? Mi volnánk az ifjúság értelmi
sége, mi volnánk azon kiválasztottak, akiknek lehetőséget ad
tak saját képességeik, a társadalom avagy a szerencse. Ez 
utóbbi esetleg több formában. Jelenlegi pozíciónk a társada
lom minden tagjához, még a már dolgozó kortársainkhoz is 
viszonyítva végtelen függetlenséget és egzisztenciális szabad
ságot ajándékozott nekünk.

E cikk megíráséra néhány személyes, tehát szubjektív 
észrevételem késztetett, mely érzésem szerint szólási jogot 
érdemel.

Színhely: az előadó, alkalmak: egy-egy a hallgatók által 
különösen fontosnak, tehát látogatandónak ítélt előadás előt
ti öt-tíz percek; szereplők: a mozgó, táplálkozó, vegetáló — 
mi. — Észrevételeim: az emberek egy kisebb része mozog, 
fecseg, egyszóval, életerősen jópofáskodik egymással. Ezek 
adják a tömegbe a színt, a vitalitást. Másik, már nagyobb- 
rész üh beszélget, vagy álkiabál néhány padsort harsányan. 
Én, furcsa mód azokról szólnék, akik csak ülnek, keveset 
szólnak, bizalmatlanul tekintgetnek szerteszét, keresve vélt 
ismerősüket. Ök azok, akiken átkiabálnak, csak át rajtuk, 
de nem nekik. Nagyobb részük hangyaként, szorgalmasan, 
és eredményesen tanul, az egyetem folyosóin és a könyvtár
ban észrevétlen, a csoportján belül pedig jobbára csendes, 
keveset szóló, nagyot hallgató. Az előadások előtt látszik 
meg igazán a bizonytalan, sehova sem tartozásuk, alig ész
revehető keserű pillantásokban.

Ne értsen félre az olvasó, én ezeket az embereket nem 
pellengérre akarom állítani, hiszen magatartásukban nincs 
semmi elítélendő, sőt ellenkezőleg. Azt akarom, észrevétetni 
sokakkal, hogy ezeknek a csendes, bátortalan, de értékes em
bereknek nagyobb segítségre és némileg megkülönböztetett 
figyelemre van szükségük egy közösségbe való beilleszke
déshez.

Máskülönben az egyedüllét érzete bezárja és könnyen 
eldeformálhatja az egyébként egészséges, de bátortalan sze
mélyiséget. A kisebbségi érzés könnyen válthat át egoizmus
ba, ha nem segít neki néhány segítőkész ember a környeze
téből.

Itt térnék vissza a cikk kezdő soraira, miszerint egyete
mistának lenni sok mindent jelent, sok jót, meg több kivé
teles lehetőséget. De, a valódi élményt csak a jó, gondolat- 
gazdag és értelemmel teli emberi közösség adhatja meg. Az 
amely figyelmet szentel a látszólag kevésbé színes, kevésbé 
érdekes egyéniségeknek is; az, amely álérdeklődéssel takar
gatott felületes közöny helyett humánummal van telítve. 
Egy ilyen cikkre nem várható el visszhang, hozzászólás, de 
nem is az a célja. Célom csak az csupán, hogy az egymás 
felé forduló figyelem fokozódjon. Hiszen ráérünk még gya
korolni korunk egyik társadalmi betegségét az elidegenedést, 
majd kint az életben. Vegyük észre, hogy a közöny öngyil
kos fegyver is lehet. A közösségépítés itt az egyetemen 
nagy lehetőségeket rejt magában, oly nagyokat, mint sehol 
másutt. Vegyük észre.

Radó István 
L évf.




